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Teckenförklaring 
X Visar att ledamot tjänstgjort under sammanträdet 
- Visar att ledamot/ersättare varit frånvarande under sammanträdet 
T Visar att ersättare tjänstgjort under sammanträdet 
N Visar att ersättare närvarat under sammanträdet 
Dessa tecken återfinns i den första kolumnen efter namnet. I den andra kolumnen antecknas under vilka 
paragrafer en person närvarat/tjänstgjort om han/hon inte har gjort det under hela sammanträdet. 
 
 

Ledamöter X/-   Ersättare T/N  
 Moderata samlingspartiet (M) 
Mats Gerdau X   Anders Bruhn T  

Tobias Nässén X   Annika Jung -  

Helene Skantze  X   Vilma Mori Aguilar T  

Filip Wiljander  X   Dominique Faymonville T  

Eva Öhbom Ekdahl X   Per Norling T  

Bo Bergkvist  X   Angela Berglund T  

Oliver Rykatkin -   Noa Samenius -  

Eivor Örenmark -   Christina Rinman -  

Magnus Sjöqvist X   Jan Bjurfors -  

Anna Kjellin Flory -   Cathrine Swenzén -  

Peter Zethraeus  X      

Johan Hiller X      

Axel Krottler X      

Andreas Brännström X      

Lotta Riedel   X      

Lena Gatenborg  -      

Richard Herrey X      

Asta Groth -      

Elisabet Engström X      

 Centerpartiet (C) 
Christine Lorne  X   Björn Strehlenert -  

Hans Peters  X   Maria Håård N  
Håkan Ekengren  X   Ylva Hedman -  

Johan Krogh  X      
Olga Anikina X      
Martin Hedman  X      
 Liberalerna (L) 
Gunilla Grudevall-Steen X   Johan Kjellman T  
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Monica Brohede Tellström -   Karin Bünger N  
Martin Sääf X   Jonas Conradsson -  
Anna-Karin Boréus X      
Lena Linnerborg X      
 Kristdemokraterna (KD) 
Karin Teljstedt X   Malin Gunnesson -  

Anders Tiger X   Jack Sjölund N  

Lydia Liu (-) X      

 Socialdemokraterna (S) 
Hadia Mian -   Ella Tegsten  T  

Maria Raner  X   Erik Svanfeldt  -  

Espen Bjordal  -   Emelie Friberg -  

Gunnel Nyman Gräff  X   Andreas Andersson T  

Martin Hellströmer  -   Maja Fjaestad -  

Majvie Swärd  X   Henrik Unosson T Ej §§ 177-178 

p.g.a. jäv 

Mattias Qvarsell -      
Helena Westerling  X      
Carl-Magnus Grenninger  X      
Alva Dahn  -      
Andreas Falk -      

 Nackalistan (NL) 
Christina Ståldal X   Lamin Jatta Modigh  T §§ 177-192 
Mikael Carlsson  X   Kristina Granlund T §§ 172-176 
Lina Olsson  X   Carin Larsson N  
YuSie Rundkvist Chou  X      
Bosse Ståldal  -      
 Sverigedemokraterna (SD) 
Åsa Nyberg X   Pernilla Axelsson (-) -  
Esa Örmä X   Christina Wiltman -  
Stephan Andersson  X   Bror Bergquist T  
Leonid Yurkovskiy  X      
David Hyde  X      

 Miljöpartiet de gröna (MP) 
Sidney Holm X   Göran Börjesson -  
Lisskulla Zayane X   Desha Svenneborg T  

Ninni Lindberg  X      
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Louise Ollivier -      

 Vänsterpartiet (V) 
Amanda Sandholm  -   Tomas Ottosson T  

Lisa Rasmussen X  §§ 172-182 Rolf Wasteson T §§ 183-192 

Fredrik Holmqvist X      
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§ 172 

Protokolljusterare 

Beslut 
Kommunfullmäktige uppdrar åt Elisabet Engström (M) och Majvie Swärd (S) att justera  
protokollet tillsammans med ordföranden. Justeringen äger rum den 23 maj 2022. 
 
- - - - - 
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§ 173  KFKS 2022/1 

Anmälningar från revisorerna, övriga anmälningar samt 
meddelanden och tillkännagivanden 

Beslut 
Anmälningarna noteras till protokollet. 

Anmälningar till kommunfullmäktige 2022-05-16 

Skrivelser från revisorerna 
Revisionsskrivelse 2022-04-27 och revisionsrapport 1/2022 – 
Granskning av arbetet mot våld i nära relationer samt 
hedersrelaterat våld och förtryck 
KFKS 2022/409 

Övrigt 
Rapportering av ej verkställda beslut enligt socialtjänstlagen och 
lag om stöd och service till vissa funktionshindrade – kvartal 1, 
år 2022 
SOCN 2022/41 

 
- - - - - 
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§ 174 KFKS 2022/397 

Interpellation – Beredskap i händelse av kris 
Interpellation den 25 april 2022 av YuSie Rundkvist Chou (NL) till kommunstyrelsens ordförande Mats 
Gerdau (M) 

Beslut 
Interpellationen anses besvarad. 

Handlingar i ärendet 
Interpellation  
Svar 

Protokollsanteckningar 
YuSie Rundkvist Chou lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan. 
”Nackalistan tar kommunens beredskap på allvar och sätter alltid Nackas invånare främst. 
Därför lyfter vi debatten om beredskap i Nacka kommunfullmäktige på samma dag som 
Sveriges regering fattat beslut att gå med i NATO. Vi ställde frågor om livsmedel och 
dricksvattenförsörjning, elförsörjning och skyddsrum men även beredskap för 
skolverksamhet och omsorg under en kris.  
Myndigheten för Samhällsskydd och Beredskap (MSB) skickade ut broschyren ”Om kriget 
eller krisen kommer”, till alla Sveriges invånare sommaren 2018. Där uppmanas alla 
invånare att vid flyglarm bege sig till skyddsrum eller annat skyddat utrymme såsom 
tunnelbana. Europa befann sig i ett försämrat nationellt och internationellt säkerhetsläge 
efter Rysslands aggression på Krimhalvön. 
Samma år, 2018, motionerade Nackalistan om att kommunen skulle ställa krav på att man 
utreder förutsättningarna för skyddsrum i tunnelbanan, i samband med att detaljplanen 
togs fram av Nacka kommun. Tyvärr röstade samtliga övriga partier i Nacka 
kommunfullmäktige nej till vår motion. Tunnelbanans detaljplan antogs av Nacka 
kommunfullmäktige utan skyddsrum.” 
 
Lisskulla Zayane lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet. 
”I svaren på frågorna i interpellationen står det att det pågår ett arbete med en 
nödvattenplan som reglerar hur tillgången på dricksvatten ska prioriteras i Nacka i händelse 
av vattenbrist men det står ingenting om varifrån dricksvattnet ska komma. Nacka har en 
enda dricksvattentäkt och det är Sandasjön. Tyvärr har kommunen ännu inte förberett med 
någon form av infrastruktur så att det går att pumpa ut det vatten till Ältavägen för att fylla 
på tankbilar för vidare transport. En plan på hur vattnet ska prioriteras är bra, men en plan 
på hur vi ska få tillgång till vattnet är ännu bättre. 
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I interpellationssvaret framgår det håller på att tas fram en plan för att kunna prioritera 
verksamheter i händelse av elbrist. Här har vi i Miljöpartiet många gånger under åren 
påpekat att elnätet i kommunen måste byggas i olika slingor så att delar av det snabbt går 
att koppla bort för att kunna prioritera elanvändningen vid elbrist. Det viktigaste är att 
lägga hela laddinfrastrukturen för elfordon med snabbladdningsstationer och laddgator 
separat för att kunna koppla bort dessa vid eventuell elbrist eller överbelastning av nätet. Vi 
vill också att elnätet förbereds så att vi kan använda el från alla inkopplade elfordons 
batterier i händelse av kris.” 
 
- - - - - 
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§ 175 KFKS 2022/398 

Interpellation – Vad betyder halva Nacka grönt 
Interpellation den 25 april 2022 av YuSie Rundkvist Chou (NL) till kommunstyrelsens ordförande Mats 
Gerdau (M) samt natur- och trafiknämndens respektive kommunstyrelsens miljöutskotts ordförande Hans 
Peters (C) 

Beslut 
Interpellationen anses besvarad. 

Handlingar i ärendet 
Interpellation  
Svar 

Protokollsanteckningar 
YuSie Rundkvist Chou lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan. 
”M, KD, L och C gick till val 2014, 2018 och troligen även 2022 med löftet ”Bevara halva 
Nacka grönt”. 
Nackalistan ställer frågan om vad som räknas som grönt? Vilka arealer räknas och hur stor 
andel av kommunen är grönt idag? Svaret vi fick av Mats Gerdau (M) och Hans Peters (C) 
är att något konkret mål för arealer inte finns, utan det är en del av ”Alliansens politiska 
inriktning”. ”Det sammanfattas i vår politiska ambition att ’Halva Nacka ska vara grönt’. Någon 
närmare definition av den ambitionen finns inte.” skriver de i interpellationssvaret.  
Det var svar på vår fråga. Något konkret eller mätbart mål för hur stor andel av Nackas 
mark som ska bevaras grönt existerar inte. Således kan detta vallöfte aldrig utvärderas i 
efterhand och kan därmed inte anses vara bindande eller ens relevant.” 
 
Sidney Holm lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet. 
”I Alliansens politiska program för Nacka lyfts vikten av att värna grönområdena och 
människors närhet till naturen, att inrätta nya naturreservat, anlägga parker och plantera 
trädalléer. Det sammanfattas i deras politiska ambition att ”Halva Nacka ska vara grönt”. 
Någon närmare definition av den ambitionen finns dock inte! Med ”grönt” avser 
Allianspolitikerna allt som är grönt och allmänt tillgängligt. Här räknar de även in golfbanor 
och jämställer dessa med snårig ungskog, våtmarker och blomsterängar. 
Miljöpartiet vill också att halva Nacka ska vara grönt men har inte samma definition av 
grönt. Vi räknar varken med golfbanor eller fotbollsplaner och vill dessutom att 30 % av 
Nackas natur får någon form av starkare skydd än vad som ingår i ”halva Nacka grönt”.” 
 
- - - - - 
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§ 176 KFKS 2022/399 

Interpellation – Förvaltning och försäljning av 
kommunens bostadsrätter 
Interpellation den 25 april 2022 av Mikael Carlsson (NL) till kommunstyrelsens ordförande Mats 
Gerdau (M) 

Beslut 
Interpellationen anses besvarad. 

Handlingar i ärendet 
Interpellation  
Svar 

Protokollsanteckningar 
Kristina Granlund lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan. 
”Nackalistan beklagar att kommunstyrelsen inte har låtit göra en ordentlig genomlysning av 
kommunens bostadsaffärer. Det skulle behövas eftersom resultaten av lägenhetsaffärerna 
de senaste tre åren inte matchar den genomsnittliga prisutvecklingen vad gäller 
bostadsrätter i Nacka. 
De siffror som anges i interpellationssvaret är felaktiga. Svaret anger 111 sålda lägenheter 
som genererade en vinst på 24 miljoner. Sanningen är att då har man räknat med vinsten 
även för 22 bostadsrätter inköpta av kommunen under tidigt 90-tal. Dock har man inte 
räknat med de lägenheterna som objekt, för då borde antalet sålda lägenheter vara 133. 
Dessa 22 lägenheter har haft en enorm prisutveckling, och således genererat en jättelik vinst 
på 69 miljoner. Men – tar man bort dessa från underlaget blir resultatet i stället en förlust 
på 45 miljoner kronor för de 111 lägenheterna som införskaffades under det senaste 
decenniet, vilket får sägas vara en bedrift med tanke på hur bostadsmarknaden sett ut under 
dessa år. Till detta kommer att försäljningarna ibland också har föregåtts av renoveringar 
vilket inte heller syns i dessa siffror.” 
 
- - - - - 
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§ 177 KFKS 2015/304-224 

Tilläggsavtal till Principöverenskommelse med Region 
Stockholm om Mötesplats Nacka 

Beslut 
Kommunfullmäktige beslutar att Nacka kommun ingår föreslaget Tilläggsavtal till 
Principöverenskommelse avseende Nacka centrums bytespunkt samt resultat av 
genomförd åtgärdsvalsstudie för samordnad trafikplanering centrala Nacka med AB 
Storstockholms lokaltrafik och Region Stockholm enligt tjänsteskrivelsen daterad den 7 
april 2022. 

Ärendet 
Den 6 februari 2017 § 23 ingick kommunfullmäktige principöverenskommelse avseende 
Nacka centrums bytespunkt samt resultat av genomförd åtgärdsvalsstudie för samordnad 
trafikplanering centrala Nacka med Trafikverket och Stockholm läns landsting, idag Region 
Stockholm, (vidare benämnd Regionen), avseende planering och finansiering av åtgärderna 
Överdäckning, Bussterminal, Flytt av väg 222 samt Trafikplatser inom projektet Mötesplats 
Nacka med överdäckning och bussterminal.  
 
Principöverenskommelsen tecknades i ett tidigt skede i projektet med många osäkra 
förutsättningar. I det fortsatta arbetet i enlighet med principöverenskommelsen och inför 
kommande beslut och avtal i projektet har kommunen och Regionen funnit behov av att 
närmare precisera de gemensamma åtaganden som framgår av principöverenskommelsen. 
Det sker genom föreslaget tilläggsavtal i vilket parterna har förtydligat och enats om 
åtgärdernas innehåll, omfattning och kostnadsfördelning samt hanterat ett riskpåslag och 
eventuella fördyringar.   
 
Projektets totala kostnad bedömdes enligt tidiga kalkyler 2016 uppgå till 2–2,3 miljarder 
kronor. I samband med detta tilläggsavtal bedöms projektets totala kostnad uppgå till 3,5 
miljarder kronor, i 2018 års penningvärde, inklusive ett riskpåslag om 30 procent. 
Kommunens andel av projektets totala kostnad, givet föreslagna fördelningsnycklar samt 
baserat på uppskattade kostnader enligt tidig kalkyl, motsvarar cirka 83 procent, det vill 
säga 2,9 miljarder kronor. Kommunens intäkter bedöms uppgå till cirka 0,9–1,2 miljarder 
kronor. Detta ger ett negativt investeringsnetto för kommunen om cirka 1,7–2 miljarder 
kronor. Merparten av projektet ska vara färdigställt i takt med att tunnelbanan tas i drift 
2030. 
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Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsen den 2 maj 2022, § 132 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret och exploateringsenheten, daterad den 7 april 
2022 
Bilaga 1 Förslag till Tilläggsavtal till Principöverenskommelse avseende Nacka centrums 
bytespunkt samt genomför åtgärdsvalsstudie för trafikplanering centrala Nacka, inklusive 
bilagor. 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Tomas Ottosson (V), Karin Teljstedt (KD), 
Helena Westerling (S), Gunilla Grudevall-Steen (L), Sidney Holm (MP), Hans Peters (C) 
och Anders Tiger (KD), bifall till kommunstyrelsens förslag. 
 
Christina Ståldal (NL) yrkade i första hand, med instämmande av Esa Örmä (SD), 
återremiss på ärendet med följande motivering. 
”Nackalistan har inget emot Mötesplats Nacka i sig men finner att underlaget brister i 
tydlighet och vill därför yrka på återremiss för att komplettera det historiskt viktiga beslutet 
om Mötesplats Nacka. Vi vill gärna ha ett fullödigt dokument på bordet inför beslutet och 
finner att det saknas förtydligande och exemplifieringar inom följande områden:       
En fördjupad analys av kommande trafikläge under de många samtidiga projekt under 
samma period i centrala Nacka                                                                                               
På vilka sätt man kommer att kunna genomföra de många samtidiga exploateringsprojekten 
i Nacka utan att kraftigt försämra vardagen för Nackaborna Hur man löser behovet av ev 
kompletterande mark för ett ev ökat antal bussar än prognostiserat vid Mötesplatsen och 
storleken på extrakostnad som då kan uppstå                                                                                                                                      
En specificerad beräkningsgrund för intäkter till projektet för att kunna se vilka konkreta 
konsekvenser och försäljningar de kan innebära för Nackaborna                                   
Fördjupad risk- och konsekvensanalys för vilka risker man förutser och på vilket sätt de 
kan påverka, utöver de risker som översiktligt nämns i handlingen                                                                      
En ekonomisk långtidsanalys av projektets kostnader och konsekvenser fram till 2055-60 
för Nackas kommande budgetar och för Nackas skattebetalare                       
Att det ekonomiska underlaget räknas om och inte räknas i 2018 års penningvärde utan så 
nära de nuvarande kostnaderna som möjligt med tanke på inflation och kraftigt stigande 
råvarukostnader.” 
 
Christina Ståldal yrkade i andra hand att kommunstyrelsens förslag skulle avslås. 
 
Mats Gerdau (M) yrkade att återremissyrkandet skulle avslås.  

Beslutsgång 
Ordföranden ställde först förslaget att återremittera ärendet mot avslag och fann att 
kommunfullmäktige hade avslagit förslaget.  
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Votering begärdes och verkställdes. Följande voteringsproposition godkändes: ”Den som 
avslår förslaget att återremittera ärendet röstar ja, den det ej vill röstar nej. Vinner nej har 
kommunfullmäktige beslutat att återremittera ärendet.”  
 
Vid voteringen avgavs 47 ja-röster och 10 nej-röster. 4 ledamöter var frånvarande. 
Ordföranden konstaterade att kommunfullmäktige därmed hade avslagit förslaget att 
återremittera ärendet. 
 
Vid voteringen avgavs röster enligt bilaga. 
• Voteringslista 1 
 
Därefter ställde ordföranden kommunstyrelsens förslag mot avslag och fann att 
kommunfullmäktige hade beslutat i enlighet med kommunstyrelsens förslag.  
 
Votering begärdes och verkställdes. Följande voteringsproposition godkändes: ”Den som 
bifaller kommunstyrelsens förslag röstar ja, den det ej vill röstar nej. Vinner nej har 
kommunfullmäktige beslutat att avslå kommunstyrelsens förslag.”  
 
Vid voteringen avgavs 52 ja-röster och 5 nej-röster. 4 ledamöter var frånvarande. 
Ordföranden konstaterade att kommunfullmäktige därmed hade bifallit kommunstyrelsens 
förslag. 
 
Vid voteringen avgavs röster enligt bilaga. 
• Voteringslista 2 
 
Henrik Unosson (S) deltog inte i behandlingen av ärendet på grund av jäv.  

Reservationer 
Christina Ståldal reserverade sig mot beslutet för Nackalistan och angav följande.  
”Det som föranleder vårt återremissyrkande är de höga och osäkra kostnaderna, inte minst 
nu i en global tid med höjda räntor och råvarukostnader. Vi vill vi se bättre ekonomiska 
kalkyler, ett nollalternativ och eventuellt alternativa lösningar innan vi förbinder oss till 
detta alternativ till lösning för bussterminal och stadsplan.” 

Protokollsanteckningar 
Helena Westerling lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna.  
”Vi är positiva till tunnelbanebygget och detta förslag är som helhet bra för att få en god 
stadsmiljö i centrala Nacka. Men, ett problem som vi flaggat för tidigare är att Nacka 
kommun ofta räknar med att få in mer pengar på markexploatering än vad vi i slutändan 
får. Det är mycket viktigt att både tidsplan och budget hålls i ett så omfattande projekt. Vi 
kommer fortsätta bevaka så det blir en bra lösning där bussterminalen ligger nära 
tunnelbanan, så att byten blir smidiga.” 
 



 
18 (56) 

 16 maj 2022 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunfullmäktige 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

Esa Örmä lät anteckna följande till protokollet för Sverigedemokraterna.  
”Detta projekt gäller bland mycket annat bussterminal vid det som ska bli Nacka centrum, 
och tillhörande överdäckning av Värmdöleden. Samtliga delar har historiska rötter tillbaka i 
tiden före Sverigedemokraternas inträde i Nacka kommunfullmäktige. En handlingsprincip 
för Sverigedemokraterna, som oftast håller streck, är att partiet normalt inte på allvar sätter 
sig emot större, tyngre beslut som fattats i god ordning, från tiden före partiets 
fullmäktigerepresentation. Det vore inte ansvarsfullt, eller rätt sätt att förvalta väljarnas 
förtroende. En del dyra och konsekvenstunga beslut måste ligga fast, eftersom alternativet 
skulle vara kaos. Det är inte minst också en demokratisk förtroendefråga. 
I Sverigedemokraterna Nacka har vi dock allvarliga farhågor om att dessa jätteprojekt 
varken kommer att hålla tid eller budget, och även tynga trafiken till och från kommunen 
på ett betydande sätt. Trots allt har det ändå före vår tid i Nackapolitiken beslutats om 
stora byggnationer av bostadsfastigheter, med mycket snål dimensionering av den 
kollektivtrafik som de boende behöver, så det är svårt även för oss att se någon annan väg 
ut ur den situationen. 
Det som behövs är skarpare och bättre underlag för en bedömning, på högre 
upplösningsnivå ner i detaljerna. Inte minst saknas det en kvantitativ bedömning av vad 
genomsnittsförseningen kommer att bli för bil- och busspendlarna under projektets 
genomförande. 
Återremiss i ärendet är rätt beslut för att tillgodose dessa nödvändiga åtgärder, och därför 
yrkade vi på en sådan.” 
 
Sidney Holm lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet. 
”Överdäckningen av Värmdöleden är en oumbärlig pusselbit i Nacka-bygger-stad-pusslet, 
och genererar utöver det ekonomiska värdet också stora immateriella värden i form av den 
estetiska upplevelsen av centrala Nacka.  
Miljöpartiet kan tycka att kommunens kostnadsandel är för hög i förhållande till den nytta 
Mötesplats Nacka får för Region Stockholm. Dock tycker vi det är värdefullt att vi äntligen 
kommit närmre ett slutgiltigt avtal som både regionen och kommunen kan acceptera.” 
 
- - - - - 
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§ 178 KFKS 2016/23-251 

Avsiktsförklaring med Region Stockholm om 
Saltsjöbanan 

Beslut 
Kommunfullmäktige ingår föreslagen avsiktsförklaring med Region Stockholm gällande 
Saltsjöbanan enligt tjänsteskrivelsen daterad den 7 april 2022. 

Ärendet 
Nacka kommun och dåvarande Stockholms läns landsting ingick 2017 en avsiktsförklaring 
gällande att bygga en upphöjning av Saltsjöbanan mellan Nacka och Sickla station. 
Avsiktsförklaringen var villkorad av att genomförandeavtal skulle tecknas inom två år. Så 
skedde inte och avsiktsförklaringen löpte därmed ut per automatik. Kommunen och 
Regionen återupptog under slutet av 2020 diskussionerna om att komma vidare både kring 
Mötesplats Nacka och Saltsjöbanan. Det har resulterat i att det nu föreligger ett nytt förslag 
till avsiktsförklaring om Saltsjöbanan som också har ett bredare anslag. Den omfattar flera 
åtgärder där regionen och kommunen är överens att få till en modern och kapacitetsstark 
Saltsjöbana. Några av insatserna är fler mötesspår, att upphöjningen byggs samt att 
regionen köper in nya vagnar. Avsiktsförklaringen infattar att kommunen kan lägga del av 
Värmdövägen på banvallen under en del av utbyggnaden av Värmdövägen. Även denna 
avsiktsförklaring är villkorad av att ett finansierings- och genomförandeavtal ska tecknas 
senast 31 juli 2023. 
 
Eftersom flertalet åtgärderna kopplade till Saltsjöbanan behöver vara klara när banan börjar 
gå till Slussen i slutet av 2026 har kommunen och regionen inlett samverkan på flera nivåer 
redan. Kostnaderna för att bygga upphöjningen kommer att tas fram i det finansierings- 
och genomförandeavtal som ska tecknas. En kostnadsberäkning i 2018 års penningvärde 
indikerar en kostnad på drygt 700 mkr, där kommunen kommer att få ta merparten av 
kostnaderna. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsen den 2 maj 2022, § 133 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret samt enheten för bygg och anläggning, daterad 
den 7 april 2022 
Bilaga 1 Förslag till avsiktsförklaring 
Bilaga 2 Bilaga X kommunens markbehov 
Bilaga 3 Bilaga Y regionens markbehov 
Bilaga 4 Kommunens markbehov områdeskartor 
Bilaga 5 Regionens markbehov områdeskartor 
Bilaga 6 Kommunens markbehov kring Värmdövägen 
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Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Andreas Andersson (S), Johan Krogh (C), 
Gunilla Grudevall-Steen (L), Tomas Ottosson (V), Anders Tiger (KD), Sidney Holm (MP) 
och Magnus Sjöqvist (M), bifall till kommunstyrelsens förslag. 
 
Christina Ståldal (NL) yrkade, med instämmande av Mikael Carlsson (NL) och Esa Örmä 
(SD), återremiss på ärendet med följande motivering. 
”En modern och funktionsduglig Saltsjöbana är viktigt men analyser i tjänstehandlingen är 
inte tillräckliga. Nackalistan yrkar på återremiss för att komplettera underlaget till det 
ekonomiskt viktiga beslutet om Saltsjöbanan och särskilt dess upphöjning. Vi vill gärna ha 
ett så fullödigt dokument på bordet inför beslutet som möjligt och finner att det behöver 
förtydligas inom följande områden:   
En uppdaterad ekonomisk och aktuell analys av de prognosticerade kostnaderna med 
hänsyn till nuvarande stigande inflation och kraftigt stigande råvarupriser                 
Komplettering med summa för idag oförutsedda kostnader på ca 30% på samma sätt som 
för projektet Mötesplats Nacka                                                                                    
Förklaring på vilket sätt som själva upphöjningen är en förutsättning för att få till en 
modern och kapacitetsstark Saltsjöbana                                                                 
Komplettering med 0-alternativ av upphöjning och dess konsekvenser                                    
Att det ekonomiska underlaget räknas om och inte räknas i 2018 års penningvärde utan så 
nära de nuvarande kostnaderna som möjligt med tanke på inflation och kraftigt stigande 
råvarukostnader.” 
 
Mats Gerdau yrkade, med instämmande av Johan Krogh och Magnus Sjöqvist, att 
återremissyrkandet skulle avslås.  

Beslutsgång 
Ordföranden ställde först förslaget att återremittera ärendet mot avslag och fann att 
kommunfullmäktige hade avslagit förslaget.  
 
Votering begärdes och verkställdes. Följande voteringsproposition godkändes: ”Den som 
avslår förslaget att återremittera ärendet röstar ja, den det ej vill röstar nej. Vinner nej har 
kommunfullmäktige beslutat att återremittera ärendet.”  
 
Vid voteringen avgavs 47 ja-röster och 10 nej-röster. 4 ledamöter var frånvarande. 
Ordföranden konstaterade att kommunfullmäktige därmed hade avslagit förslaget att 
återremittera ärendet. 
 
Vid voteringen avgavs röster enligt bilaga. 
• Voteringslista 3 
 
Därefter ställde ordföranden kommunstyrelsens förslag mot avslag och fann att 
kommunfullmäktige hade beslutat i enlighet med kommunstyrelsens förslag.  
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Votering begärdes och verkställdes. Följande voteringsproposition godkändes: ”Den som 
bifaller kommunstyrelsens förslag röstar ja, den det ej vill röstar nej. Vinner nej har 
kommunfullmäktige beslutat att avslå kommunstyrelsens förslag.”  
 
Vid voteringen avgavs 47 ja-röster och 0 nej-röster. 10 ledamöter avstod från att rösta och 
4 ledamöter var frånvarande. Ordföranden konstaterade att kommunfullmäktige därmed 
hade bifallit kommunstyrelsens förslag. 
 
Vid voteringen avgavs röster enligt bilaga. 
• Voteringslista 4 
 
Henrik Unosson (S) deltog inte i behandlingen av ärendet på grund av jäv.  

Protokollsanteckningar 
Mats Gerdau lät anteckna följande till protokollet för Moderaterna. 
”Vi moderater värnar Saltsjöbanan. Det här beslutet säkrar långsiktigt en kapacitetsstark 
Saltsjöbana som går in till Slussen. Tätare turer, modernare vagnar och trevligare stadsmiljö 
i Sickla när man blir av med en del av den barriär som Saltsjöbanan utgör idag. Nu gäller 
det att hålla högt tempo i det vidare arbetet så att det hela kan vara färdigt om 5 år. Det är 
bra att en så stor majoritet ställt sig bakom vårt förslag, men vi beklagar så klart att både 
Nackalistan och Sverigedemokraterna röstat emot den här förbättringen av Saltsjöbanan. 
De frågor som de partierna ställer kan man inte ge svar på förrän man utrett och 
projekterat mer och för att det ska kunna ske måste man ha en avsiktsförklaring i botten 
som pekar ut vartåt man vill.” 
 
Gunilla Grudevall Steen (L) lät anteckna följande till protokollet för Liberalerna. 
”Detta beslut är förutsättningen för att få en större park i Kyrkviken.  
Vi Liberaler ser upphöjningen av Saltsjöbanan vid Sickla, som en av de större satsningarna 
på bra kommunikationer, i och med att man öppnar upp Planiavägen till Värmdövägen. 
Detta gör att Banvallen som idag är en barriär i området, nu lyfts bort och gör hela området 
tillgängligt! 
När detta är klart så kan vi stänga av Järlaleden för trafik. Då får vi den större park vi 
Liberaler verkat för vid Kyrkviken.” 
 
Anders Tiger lät anteckna följande till protokollet för Kristdemokraterna. 
”Vi Kristdemokrater stöder idén att koppla ihop Värmdövägen med Planiavägen. Det finns 
ett mycket stort värde i att överbrygga (eller möjligtvis underbrygga) den barriär som 
saltsjöbanan utgör genom Nacka stad, speciellt just här. 
Dock beklagar vi att man inte utredde färdigt det förslag som kallades +11, och som 
innebar att man i stället höjde marken omkring saltsjöbanan upp till 11 meter över 
havsnivån. Vi tror fortfarande att det kan ha blivit en bättre lösning, vad gäller bullret, 
dagvattnet, parkeringsfunktionen, möjligheten till fler lokaler för viss typ av verksamhet 
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och rent av för hela stadsmiljön i området. Synd att det inte utreddes ordentligt. Tyvärr har 
det tåget gått nu.” 
 
Andreas Andersson lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna.  
”Det är bra att vi fått till denna avsiktsförklaring så att upprustningen av Saltsjöbanan kan 
börja. Nu är det viktigt att upphöjningen blir klar i tid så att vi också får nya vagnar som det 
finns så stort behov av.  
Socialdemokraterna har tidigare lagt en motion i kommunfullmäktige om en station vid 
Finntorp, som ersättning för Nacka station som försvinner när upphöjningen byggs. Vi 
skulle gärna se att när man utnyttjat banvallen och upphöjningen är klar för spårläggning, 
ska återläggningen av spåren mellan Saltsjö-Järla och Sickla stationer så långt möjligt 
utföras så att ett framtida byggande av en station/hållplats vid Finntorp underlättas.” 
 
Christina Ståldal lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan.  
”Upphöjningen av Saltsjöbanan påverkar överhuvudtaget inte kollektivtrafiken på 
Saltsjöbanan på annat sätt än att station Nacka försvinner. De dubbla spår, 
kapacitetsökning och moderna vagnar som omnämns i avsiktsförklaringen är inte relevanta 
för det kommunala beslutet om att höja upp Saltsjöbanan. Eftersom Region Stockholm 
själva konstaterar att upphöjningen av spåren inte kan kopplas till förbättring av 
kollektivtrafiken får Nacka kommun själva stå för 85% av kostnaden för projektet.  
De fördelar som uppnås med upphöjningen är att man möjliggör att Planiavägen förlängs 
till Värmdövägen. Detta innebär bättre kommunikationer i Sickla med bil, cykel, till fots 
och eventuellt även med buss. Det innebär även att Järlabron blir en mindre kritisk 
trafiklänk, och skulle kunna innebära att Järlaleden får mindre personbilstrafik.  
Under fullmäktigemötet framfördes även ett felaktigt argument av flera partier - att 
Kyrkviksparken skulle gynnas av upphöjningen och bilda en sammanhängande park. Det 
stämmer inte eftersom det inte kommer vara möjligt att passera under den upphöjda 
Saltsjöbanan i Kyrkviksparken. Upphöjningen av Saltsjöbanan ökar istället barriäreffekten 
vid Kyrkviksparken. Nackalistan ser ändå att det kan finnas fördelar med projektet med 
upphöjningnen, beroende på den kostnad som projektet belastar Nackaborna med över tid. 
Den övriga moderniseringen av Saltsjöbanan är Nackalistan självklart positiva till. Projektet 
är inte ett ”måste” för stadsbygget. I slutänden kokar det ned till hur mycket skattebetalarna 
är villiga att betala varje månad för att en personbil eller lastbil ska slippa köra runt en 
strecka eller under en bro i Sickla.” 
 
Esa Örmä lät anteckna följande till protokollet för Sverigedemokraterna. 
”Föreliggande projekt består grovt sett av två delar, varav den ena delen ger en stor 
trafikstörning i det att en del nödvändiga och välbehövliga spårarbeten ska göras, med 
konsekvens att banan stängs hela år 2023. Det är mycket plågsamt men kan vara det som 
Saltsjöbanan behöver för att fylla sin roll som pulsåder för pendlare, och även förbättra 
situationen för kringboende.  
Den andra delen, som skulle stänga banan både år 2025 och år 2026, är fullständigt 
oacceptabel både för avstängningens skull och för den anförda anledningen: banan ska 
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lyftas, vid Järla, så att vägtrafik kan gå under. Trafiken och pendlarna orkar inte med den 
störningen, och anledningen har inget stöd utanför kretsen av visionärer i 
trafikplaneringsfrågor. Det behövs ingen vägtrafik under banan, och vill man korsa banan 
med vägtrafik så kan man bygga en bro. Att ”...öppna upp stadsrummet...” som man också 
skriver som motivation, är ett verklighetsfrämmande mål relativt vad pendlare, arbetsgivare 
och medborgare behöver: säkra, goda kommunikationer.   
Återremiss i ärendet är rätt beslut för att tillgodose dessa nödvändiga åtgärder, och därför 
yrkade vi på en sådan.” 
 
Sidney Holm lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet.  
”Upphöjningen är en viktig del i kommunens stadsutveckling i Sickla. Den nya 
förbindelsen mellan Planiavägen och Värmdövägen möjliggör att Järlaleden förbi 
Kyrkviken kan stängas av för biltrafik. Vid Kyrkviken vill vi i Miljöpartiet skapa en vacker 
naturban mötesplats. 
Utformad på rätt sätt kan upphöjningen skapa kommersiella lokaler i bästa A-läge som kan 
generera stora hyresintäkter för lång tid framöver, detta är viktigt att ta med i den 
ekonomiska kalkylen. I samband med ombyggnaden vill Miljöpartiet att moderna 
”tramtracks” ersätter dagens räls för att sänka Saltsjöbanans buller i centrala Nacka. Vi vill 
också att det möjliggörs för kollektiv- och utryckningstrafik på Saltsjöbanans banvall, 
åtgärder vi föreslog i en motion 2016-03-14. Samtidigt som Saltsjöbanan stängs av vill vi 
också att kommunen undersöker möjligheterna att använda delar av spårområdet för 
dagvattenhantering, något vi föreslog i en motion 2017-12-11.” 
 
- - - - - 
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§ 179 KFKS 2022/294 

Revidering av kommunfullmäktiges arbetsordning  

Beslut 
Kommunfullmäktige reviderar kommunfullmäktiges arbetsordning genom att lägga till en 
ny § 33 i arbetsordningen enligt följande.  
 
§ 33 Medborgarförslag  
 
Kommunstyrelsen bemyndigas att anta bestämmelser för hantering av medborgarförslag. 

Ärendet 
Kommunfullmäktiges arbetsordning innehåller bestämmelser om kommunfullmäktiges 
arbetsformer. Arbetsordningen kompletterar bestämmelserna i kommunallagen. Det har 
identifierats ett behov av att revidera arbetsordningen genom ett tillägg som anger att 
kommunstyrelsen bemyndigas att anta bestämmelser för hantering av medborgarförslag. 
Kommunstyrelsen kan då anta kriterier och ramar för medborgarförslag för att underlätta 
den fortsatta hanteringen av medborgarförslag framöver. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsen den 2 maj 2022, § 134 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret samt juridik- och kanslistaben, daterad den 28 
mars 2022 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde kommunstyrelsens förslag mot avslag och fann att 
kommunfullmäktige hade beslutat i enlighet med kommunstyrelsens förslag. 
 
- - - - - 
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§ 180 KFKS 2022/218 

Revidering av kommunstyrelsens reglemente samt 
upphävande av kommunstyrelsens 
stadsutvecklingsutskotts arbetsordning 

Beslut 
Kommunfullmäktige reviderar kommunstyrelsens reglemente i enlighet med bilaga 2 till 
tjänsteskrivelsen daterad den 28 mars 2022.  

Ärendet 
Arbetsordningen för kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott föreslås upphävas 
eftersom det bedöms vara enklare och tydligare att samla arbetsformer och 
ansvarsområden för samtliga utskott i kommunstyrelsens reglemente. Kommunstyrelsens 
reglemente föreslås bland annat förtydligas avseende kommunstyrelsens ansvar för 
kommunens mark- och fastighetsförvaltning samt inom stadsbyggnadsområdet. 
Kommunstyrelsens arbetsutskott föreslås även ansvara för en sammanhållande beredning 
av externa remisser. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsen den 2 maj 2022, § 135 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret samt juridik- och kanslistaben, daterad den 28 
mars 2022 
Bilaga 1 Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskotts arbetsordning  
Bilaga 2 Kommunstyrelsens reglemente (med förslag på ändringar) 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde kommunstyrelsens förslag mot avslag och fann att 
kommunfullmäktige hade beslutat i enlighet med kommunstyrelsens förslag.  
 
- - - - - 
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§ 181 KFKS 2022/27 

Program klimatanpassning 

Beslut 
Kommunfullmäktige antar program för klimatanpassning i Nacka kommun enligt bilaga 1 
till tjänsteskrivelse daterad den 7 april 2022. 

Ärendet 
Program för klimatanpassning är det första i sitt slag för Nacka kommun. Syftet med 
programmet är att bidra till att minska konsekvenserna av ett förändrat klimat i Nacka, 
samt utveckla Nacka kommuns proaktiva och systematiska klimatanpassningsarbete.    
Programmet ger en översiktlig bild av riskerna kopplat till ett förändrat klimat i Nacka 
kommun. Programmet innehåller även prioriterade övergripande åtgärder kopplat till de 
största klimatrelaterade riskerna för Nacka. Programmet ska följas upp årligen med start 
2023. Program för klimatanpassning ska uppdateras vid behov, vartefter föreslagna 
åtgärder genomförs eller ny information, ny kunskap eller riskbedömningar leder till nya 
prioriteringar.  
 
Kommunstyrelsen, genom dess arbetsutskott, beslutade att remittera ärendet om program 
för klimatanpassning Nacka kommun för yttrande till de nämnder eller utskott som har ett 
ansvar för genomförande; miljö- och stadsbyggnadsnämnden, natur- och trafiknämnden, 
kommunstyrelsens miljöutskott, kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott, samt till Nacka 
Energi AB och Nacka vatten och avfall AB. Remissinstanserna ställer sig positiva till att 
program för klimatanpassning tagits fram för Nacka kommun. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsen den 2 maj 2022, § 136 
Tjänsteskrivelse från enheten för strategisk stadsutveckling, daterad den 7 april 2022 
Bilaga 1 Program klimatanpassning  
Bilaga 2. Yttrande från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott 
Bilaga 3 Yttrande från kommunstyrelsens miljöutskott 
Bilaga 4 Yttrande från miljö- och stadsbyggnadsnämnden 
Bilaga 5 Yttrande från natur- och trafiknämnden 
Bilaga 6 Yttrande från Nacka vatten och avfall AB 
Bilaga 7 Yttrande från Nacka energi AB 

Yrkanden 
Hans Peters (C) yrkade, med instämmande av Desha Svenneborg (MP), Tomas Ottosson 
(V), Lina Olsson (NL), Henrik Unosson (S) och Johan Kjellman (L), bifall till 
kommunstyrelsens förslag. 
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Beslutsgång 
Ordföranden ställde kommunstyrelsens förslag mot avslag och fann att 
kommunfullmäktige hade beslutat i enlighet med kommunstyrelsens förslag.  

Protokollsanteckningar 
Henrik Unosson lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna. 
”Det är bra att kommunen har inlett arbetet med att se över konsekvenserna från det 
ändrade klimatet. I klimatkrisens Nacka och globalt finns en rad nya hot mot vår hälsa och 
säkerhet. Idag talar vi om vinterregn, bruna sjöar, återkommande 100 års regn med 
översvämningar, högre vattentemperaturer med farlig bakterietillväxt, ny fauna, nya 
djurarter, nya sjukdomar, havsnivåhöjningar för att nämna några klimateffekter. För varje 
år som går blir rapporterna alltmer alarmerande om avsmältningen av Arktis och Antarktis, 
från glaciärer samt av inlandsisen på Grönland.  
Det kommer behövas en ny inriktning för att klimatanpassa kommunen. Samverka är 
nyckeln till framgång, framförallt i detta sammanhang där vi med Nackas medborgare bästa 
för ögonen måste kraftsamla och samverka i och utanför den kommunala organisationen. 
Många av de problem som måste förebyggas omspänner flera nämnder, kommunala bolag 
och andra intressenter. Övergripande mål och planer kommer att behöva ändras och 
revideras för att hantera de nya utmaningarna som vi står inför. Hur ska vi säkerställa 
elförsörjningen och dricksvattenförsörjningen för kommunens invånare? Hur ser vi till att 
bebyggelse och mark är säkra att vara på utan risk för skred, ras eller annat som ett 
förändrat klimat kan orsaka? Förändringar behöver göras för t.ex. utformning av 
bebyggelse, gröna tak eller idrottsytor för att hantera nederbörd och gaturum med utrymme 
för träd för att minska värmeböljor.  
Enligt vår uppfattning måste kommunen ha en försiktighetsstrategi som utgår från en 
betydligt större nivåhöjning hos Östersjön. Redan nu finns det skäl att planeringen ska ha 
större säkerhetsmarginaler på grund av stigande havsnivåer. Det som byggs förväntas 
finnas kvar långt efter nästa sekelskifte. 
Utformning både av det offentliga rummet och grönområden som kommunen ansvarar för 
men också krav på att privata fastighetsägare måste anpassa nya byggnader, befintlig 
bebyggelse och mark för att kunna hantera förändringarna. Kommunens policy för mark 
och fastigheter måste ändras och ses över utifrån detta. Kommunen kommer att behöva se 
över vilka åtgärder som krävs för att genomföra anpassningar. Därför måste försäljning av 
kommunal mark och fastigheter bli restriktiv. Detta för att ha möjlighet att genomföra 
åtgärder som är på mark som kan behövas för anpassningar.  
Det är viktigt att arbetet tar med synpunkter brett, både från förtroendevalda, 
kommuninvånare och andra intressenter som finns i kommunen. På ett sådant sätt kan 
man få med alla olika vinklar och perspektiv. Det räcker inte med att starta uppföljningen 
2023. Det måste ske redan under 2022 med information och uppföljning av hur arbetet 
fortskrider.” 
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Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan. 
”Nacklistan yrkar bifall till kommunstyrelsens förslag att godkänna den framtagna 
klimatplanen. Nacka går mot en temperaturhöjning av 3–5 grader och havsnivåhöjning 
med kanske 50 cm år 2100. Eftersom klimatförändringarna nu är oåterkalleliga och 
Parisavtalets 1,5 gradersmål inte kan hållas (enligt IPCCs senaste rapport), måste 
kommunen nu både minska utsläppen av klimatgaser (enligt Nackas nya koldioxidbudget) 
men även anpassa kommunen till det nya klimatet. Klimatanpassningsplanen är därmed 
efterlängtad och det är bra att det råder politisk enighet kring denna. Nu gäller det att 
konkretisera, implementera och följa upp på åtgärderna. Det är angeläget och bråttom!” 
 
Esa Örmä lät anteckna följande till protokollet för Sverigedemokraterna. 
”Sverigedemokraterna vill inge samma synpunkt som oftast i samband med beslut i klimat- 
och miljöfrågor: Sveriges del, och än mer Nackas del, av möjligheterna att påverka 
klimatförändringar är försumbart liten, i huvudsak symbolisk och vägledande. 
Mot den bakgrunden måste Sverigedemokraterna varna för dyrbar överambition i miljö- 
och klimatfrågan, och för den risk som denna överambition kan innebära för jobb och 
välfärd. Sverige och Nacka behöver inte ligga långt före alla andra jämförbara länder på 
denna punkt.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet. 
”Miljöpartiet har tidigare motionerat både om att ta fram en klimatanpassningsstrategi, och 
att genomföra enskilda klimatanpassningsåtgärder inom t.ex. dagvattenhantering, 
luftkonditionerade boenden m.m. Det är bra att det nu görs en genomgång av de 
klimatrelaterade risker som vi måste ta hänsyn till i samhällsplaneringen på grund av att 
mänskligheten inte lyckats minska utsläppen av växthusgaser som driver på den stora 
klimatförändringen.  
Miljöpartiet vill dock att kommunen samtidigt tar fram ett program med åtgärder för att 
minska kommunens klimatutsläpp och inte släppa ut mer än vad vår nyligen framtagna 
koldioxidbudget tillåter. Detta för att bidra till att nå Parisavtalets mål om en maximal 
ökning av jordens medeltemperatur med två grader.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet. 
”Det är en stor utmaning för hela Sverige och därmed Nacka att klara av att omvandla livet 
här efter de scenarier som klimatanpassningsplanen bygger på, 3-5 grader varmare 
medeltemperatur och skyfall med stora översvämningar som följd. Programmet för 
klimatanpassning bygger på IPCC:s klimatsenarior och SMHI:s klimatanalyser och det gör 
att programmet utgår från den senaste och bästa forskningen på området. Det ökar både 
användbarheten och trovärdigheten för programmet. 
Nu handlar det bara om att undvika de kommande problemen som vår livsstil med en stor 
konsumtion och produktion ger. Utsläppen håller på att helt förstöra och på ett 
oåterkalleligt sätt förändra hur natur och klimatet kommer vara i Nacka i framtiden. Men 
programmet handlar om hur vi anpassar Nacka när det sker. 
Det är bland annat stora temperaturökningar i snitt tre-fem grader och långa perioder med 
farligt höga temperaturer som förutspås. 
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En så stor temperaturförändring ger allvarliga konsekvenser och behovet av att värma 
bostäder kommer minska mycket, vilket skjuter över problem på att kyla bostäder istället. 
Våra bostäder är inte alls anpassade för det idag så det kommer behöva göras förändringar i 
bostadsbeståndet. Nu när det byggs nytt i Nacka finns möjligheter att minska problemen 
med att kyla husen i framtiden genom att skugga södervända fasader, tex med 
solcellsanläggningar.  
Den idag beräknade havsnivåhöjningen på 0,5 meter till sekelskiftet är alarmerande. Den 
nya slussen bygget har inte så stor tolerans vilket kan betyda att den behöver byggas om i 
förtid om dagens beräkningar är för positiva.  Det handlar om hur Stockholm ska få sitt 
dricksvatten, blir havsnivåhöjningen av östersjön för stor kommer den tränga in i Mälaren 
och skapa en vik av östersjön ända till Västerås och Uppsala. Då står hela Stockholm utan 
vattentäkt. Klimatanpassningsplanen med flera nämnder och bolag kommer behöva se på 
frågan långsiktigt hur vattenförsörjningen ska gå till och redan nu börja se hur samhället 
kan bli mer sparsamt på färskvatten. 
Så det är verkligen hög tid att Nackakommun antar en klimatanpassningsplan, uppdaterar 
den med adekvat ny information årligen och använder den full ut i stadsplanering, 
infrastrukturplanering och i alla andra ärenden som kan påverkas av den framtida 
klimatförändringen.  
Samtidigt visar det på behov av att sänka utsläppen radikalt av koldioxid för att inte dessa 
värsta scenarier blir verklighet. På den här punkten har hela det politiska systemet 
misslyckats kapitalt med att begränsa Sveriges utsläpp av koldioxid. Både territoriella och 
konsumtionsbaserade utsläpp är mycket långtifrån vad som behövs. 
Ideologin med förhoppningen om att marknaden-företag och privatpersoner kommer 
kunna vända utvecklingen utan tydliga politiska beslut, har visat sig vara helt fel, det är 
därför vi behöver anta en klimatanpassningsplan.” 
 
- - - - - 
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§ 182 KFKS 2022/173 

Politikerinitiativ – Framgång Fisksätra 
Politikerinitiativ den 22 februari 2022 från Mats Gerdau (M), Hans Peters (C), Gunilla Grudevall-
Steen (L) och Karin Teljstedt (KD) 

Beslut 
1. Kommunfullmäktige beslutar att tillföra utbildningsnämnden 7 miljoner kronor för 

att förstärka språkstödet inom likvärdighetsresursen i enlighet med förslaget i 
programmet gällande “Förstärkt språkstöd i skolan”. Finansiering sker genom att 
budgeten för skatteintäkter höjs med motsvarande belopp. 
 

2. Kommunfullmäktige ger utbildningsnämnden i uppdrag att utreda förutsättningar 
för sommarskola i enlighet med förslaget om “Sommarskola för sommarjobb”. 
 

3. Kommunfullmäktige ger miljö- och stadsbyggnadsnämnden i uppdrag att utreda 
förutsättningar för hur stadsbyggnadsåtgärder kan användas för att skapa bättre 
livsvillkor i Gröna dalen i enlighet med förslaget ”Utred Gröna dalen”. 
 

4. Kommunfullmäktige beslutar att finansiering av Fisksätrasamordnare och 
aktiviteter inom programmet för år 2023–2024 hanteras inom ordinarie 
budgetprocess. 

Ärendet 
I politikerinitiativet föreslås 27 konkreta förslag i ett program för ett trivsammare och 
tryggare Fisksätra (Framgång Fisksätra). Programmets förslag avser att bygga vidare på det 
goda arbete som redan pågår i området för att skapa en välfungerande skola av hög kvalitet 
med särskilt fokus på det svenska språket, bryta utanförskapen genom fler jobb, skapa ett 
upprustat, rent och snyggt Fisksätra med nya bostäder och mer ordning och trygghet. 
Initiativet föreslår att 10 miljoner avsätts för programmets arbete år 2022, varav 7 miljoner 
tilldelas utbildningsnämnden för att förstärka språkstödet inom likvärdighetsresursen. 
Dessutom föreslås att en Fisksätrasamordnare tillsätts som får i uppdrag att samordna 
insatserna i programmet. 
 
Stadsledningskontoret har på uppdrag av kommunstyrelsens arbetsutskott utrett 
politikerinitiativets förslag. I ärendet redovisas kommunens nuvarande eller planerade 
arbete som motsvarar förslagen i programmet. Där inget arbete för närvarande bedrivs 
föreslås att ansvarig nämnd för i uppdrag att utreda förslagen. Därtill föreslås att 
kommunfullmäktige beslutar att avsätta 10 miljoner kronor för arbetet under år 2022, varav 
7 miljoner tilldelas utbildningsnämnden, och att stadsdirektören ges i uppdrag att utse en 
styrgrupp och tillsätta en Fisksätrasamordnare som heltidstjänst under 3 år med 
finansiering om 3 miljoner kronor för år 2022, inklusive aktiviteter inom programmet. 
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Finansiering för år 2023–2024 föreslås hanteras inom ordinarie budgetprocess. 
Programmet som helhet föreslås följas upp i samband med tertialbokslut. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsen den 2 maj 2022, § 137 
Tjänsteskrivelse från ledningsstaben, daterad den 25 april 2022 
Bilaga 1 Politikerinitiativ från Mats Gerdau (M), Hans Peters (C), Gunilla Grudevall-

Steen (L) och Karin Teljstedt (KD), inklusive bilaga (Program för med utbildning, 
fler jobb och ökad trygghet i Fisksätra) 

Bilaga 2 Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 22 februari 2022 
§ 23  

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Karin Teljstedt (KD), Ella Tegsten (S), Esa 
Örmä (SD), Lisskulla Zayane (MP), Hans Peters (C), Gunilla Grudevall-Steen (L), YuSie 
Rundkvist Chou (NL), Mikael Carlsson (NL), Anders Tiger (KD) och Lydia Liu (-), bifall 
till kommunstyrelsens förslag. 
 
Lisa Rasmussen (V) yrkade bifall till följande förslag. 
”1.  Alternativt yrkande:  

Tillför utbildningsnämnden  
Ökad personaltäthet inom förskolan och skolbarnsomsorg för     +9,0 Mkr   
Kompensation för löne- och prisökningar för att undgå nedskärningar   +17,0 Mkr   
Ökning av likvärdighetsresursen              +10,0 Mkr   
Full rätt till barnomsorg för barn till arbetslösa          +2,0 Mkr   
Vidareutbildning av lärare avseende neuropsykiatriska funktionsvariationer  +2,0 Mkr   
Satsning på skolbiblioteken               +2,0 Mkr   
Förbättring av modersmålsunderv och underv i svenska som andraspråk   +5,0 Mkr  
Ferieskola                    +2,0 Mkr   
Satsning på skolhälsovården - kuratorer och skolpsykologer      +6,0 Mkr   
Mer resurser till barn med behov av särskilt stöd         +4,0 Mkr   
Fritidshem till alla elever i F-6              +8,0 Mk  

                      +67 Mkr   
2.  Avslag, villkora inte sommarjobb med sommarskola.  
3.  Alternativförslag: Gå igenom senaste 5 årens plansamråd för Fisksätraplaner och plocka 

upp Fisksätrabornas ändringsförslag.” 
 
Vidare yrkade Lisa Rasmussen bifall till punkt 4 i kommunstyrelsens förslag. 

Beslutsgång 
Beslutspunkt 1-3 
Ordföranden ställde kommunstyrelsens förslag mot Lisa Rasmussens förslag och fann att 
kommunfullmäktige hade beslutat i enlighet med kommunstyrelsens förslag. 
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Beslutspunkt 4 
Ordföranden ställde kommunstyrelsens förslag mot avslag och fann att 
kommunfullmäktige hade beslutat i enlighet med kommunstyrelsens förslag. 

Reservationer 
Lisa Rasmussen reserverade sig för Vänsterpartiet och angav följande. 
”Den borgerliga majoritetens 27-punktsprogram för att göra Fisksätra mindre brottsutsatt 
kan liknas vid att koka soppa på en spik. Majoriteten av de 27 punkterna är en hopsamling 
av tidigare pågående aktiviteter, vilket gör att man undrar om majoriteten tror att 
Fisksätraborna mest bara är dåligt informerade om vad som görs för dem. Det är dessutom 
konstigt att ta upp i det här sammanhanget eftersom de pågick redan innan polisen klassade 
Fisksätra som ett utsatt område. Det var ju bevisligen otillräckligt. Dessutom är flera av de 
punkter som är nya aktiviteter något som är en önskelista över vad andra instanser ska 
göra. Det kan man kanske göra, men då bör man själv ha tagit ansvar för det vi i 
kommunen råder över. Det har majoriteten avstått ifrån menar vi i Vänsterpartiet. 
Att tillföra endast 7 Mkr till likvärdighetsresursen för skolan för att stärka språkstöd anser 
vi otillräckligt. Vänsterpartiet lade en budget för utbildningsnämnden som var 72 Mkr mer 
än den borgerliga majoritetens inför 2022. Av de 72 Mkr anser vi att åtminstone 67 Mkr 
innehåller åtgärder som skulle förbättra Nacka-skolornas förutsättningar att bli mer 
likvärdiga. 
Vår budget kompenserar för flera års nedskärningar som är maskerade i att man inte gett 
kompensation för löne- och prisökningar och bara utan grund antagit att man kan 
effektivisera i verksamheterna. Vi lägger in en större andel av skolornas finansiering i 
strukturresursen för bättre automatisk omfördelning dit pengar behövs. Vi lägger också in 
mer resurser för fritidshem för både elever F-3 men också 4-6, vi har sett att det är många 
elever som inte skriver in sig i den omsorg som fritidshemmen har i Fisksätra och andra 
områden där det bor människor i mera socioekonomiska svårigheter.  
Vänsterpartiet tycker att det är bra att kommunen erbjuder ungdomar både sommarjobb 
och sommarskola. Sommarjobb är en väg för unga personer att skaffa sig en 
arbetslivserfarenhet som behövs på en arbetsmarknad som är tuff. Sommarskola kan ge 
förutsättningar för elever som har svårigheter att klara gymnasieskolan att klara den. Det 
finns ett tydligt samband mellan avklarade gymnasiestudier och folkhälsa. Vad 
Vänsterpartiet inte förstår är vad dessa två insatser har med varandra att göra. Elever som 
har svårigheter att klara studierna har det inte för att de inte förstår sitt bästa. Ett nej till 
sommarskola kan vara ett uttryck för att man inte ser att de heller klarar åtgärden. 
Repression är inte en väg att förmå elever med svårigheter att ta emot stöd. De behöver 
rätt stöd utifrån sina förutsättningar. Det blir heller inte bättre av att de varken klarar 
gymnasiet eller får en arbetslivserfarenhet som skulle kunna underlätta för dem att få ett 
jobb. Man kan moralisera och tycka vad man vill om att de inte klarar studierna, men det är 
också samhället som förlorar när man har misslyckats med en ungdom genom att ställa 
ultimativa krav. Det kan uppfattas som att man har rätt till det, men det blir ett felaktigt 
resultat. Vi pratar om unga människors framtid som då avgörs tidigt. 
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Flera av majoritetens förslag har klara inslag av att öka gentrifieringen i Fisksätra. Det är 
som att man vill byta ut befolkningen i Fisksätra. Man föreslår att det ska underlätta att 
göra klassresor och bostadskarriär. Men en klassresa för en individ löser inte problemen 
om den plats man lämnar bara fylls på med en annan individ. Villkoren på 
arbetsmarknaden och för boendet måste generellt höjas, vi behöver åtgärder där ingen blir 
kvar i de villkoren. Det är dessutom så att i samhällen med mindre skillnader i 
levnadsvillkor underlättar för klassresor. Nacka kommun är en av de kommuner i landet 
med största skillnaderna mellan invånarnas levnadsvillkor. Därför borde alla åtgärder som 
skulle minska skillnaderna inte bara vara bra för de med sämst levnadsvillkor, utan för 
målsättningen att man ska kunna göra klassresor. Politiken som leder till gentrifiering är 
därför direkt kontraproduktiv gentemot de mål som den borgerliga majoriteten själva satt 
upp. 
I de 27 punkterna ser Vänsterpartiet dock att en haverikommission är intressant och en bra 
tanke med. Att lära av händelserna och hitta de strukturer i samhället som brister, till 
skillnad från att som idag utgå ifrån de antaganden man har utan att ha tagit reda på det 
faktiska läget. Trygghetsfrågorna gäller mest kriminalitet och droger kopplat till 
gängkulturer vilket är ett stort problem. Det är allvarligt när polisen utser Fisksätra som ett 
särskilt utsatt område och Vänsterpartiet har lämnat ett flertal förslag genom åren som vi 
tror hade motverkat dagens problem. Det stora fokuset i åtgärderna som finns i 
politikerinitiativet är att beteckna som hårdare tag-insatser med vakter, kameror och poliser. 
Detta är redan beslutat och inget nytt. Det som skulle kunna vara en ny punkt är att en 
haverikommission för att utreda och lära om mäns våld mot kvinnor. Det saknas ett 
jämställdhetsperspektiv i 27 punkts programmet. Kvinnor och mammors är utsatt i 
hemmet av samma eländiga situation av maktlöshet och våld som de hårdare-tagen syftar 
till att lösa utanför hemmen.  
Haverikommissionen skulle också kunna kompensera för det underskott av inflytande som 
de boende i Fisksätra lider av. Fisksätraborna deltar i allra högsta grad i samråd för 
byggplaner och vid andra tillfällen då förändringar ska ske. Men det finns sällan spår av 
Fisksätrabornas synpunkter i de beslut som tas i kommunen. Ett underlag till 
haverikommissionen skulle kunna vara att gå igenom de tidigare samråd som 
Fisksätraborna deltagit i och ta deras synpunkter på allvar. Behandlingen av byggplanerna 
vid Tippen 2016 är ett föredömligt exempel på hur boendes synpunkter ska tas i beaktande 
vid beslut.” 

Protokollsanteckningar 
Ella Tegsten lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna.  
”Det är bra att den moderatstyrda alliansen äntligen fått upp ögonen för Fisksätra. Men 
satsningarna kommer för sent och 10 miljoner kronor är inte tillräckligt. Mer pengar 
behöver läggas på det förebyggande arbetet för att inte ett enda barn till ska hamna i 
kriminalitet. Vi socialdemokrater har länge värnat om Fisksätra och dess invånare och det 
är viktigt för oss att Fisksätra inte glöms bort när Nacka utvecklas. Vi vill därför se 
fortsatta, utökade och långsiktiga satsningar på föreningslivet och civilsamhället. Men också 
satsningar på en bredd av åtgärder, allt från skola och socialtjänst till kameraövervakning 
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och polis. Fisksätraborna både kan och vill saker med sitt område, låt oss ta vara på den 
kraften och samverka med det fantastiska föreningsliv som finns i Fisksätra.” 
 
YuSie Rundkvist Chou lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan. 
”Det här är ingen satsning på Fisksätra. Det är ett pinsamt försök till att göra något 
överhuvudtaget. Men vi får uppmuntra alla initiativ för Fisksätra från Alliansen. Skrivelsen 
bör dock korrekturläsas och faktagranskas bättre. T ex har ingen ny badplats anlagts. 
Idrottsplatsen har blivit mindre, och en gångväg där har blivit bilväg och parkering för 
båtklubben.  Genomgående är väldigt mycket av det som Alliansen lyfter fram som insatser 
som gjorts för Fisksätra, halvdant eller redan inaktuellt. Fastighetsvärden Stena bidrar inte 
direkt till en positiv utveckling när folkliga initiativ som Fisksätra katthem, en 
keramikverkstad för barn som funnits i decennier och 50-årsjubilerande Fisksätra Scoutkår 
fått lägga ner sedan de förlorat sina lokaler. 
När det gäller Gröna Dalen finns ett genomarbetat förslag till stadsdelspark framtaget av 
arkitekterna Måns Tamm och Johan Berg Thornton på uppdrag av Saltsjöbadens 
Hembygdsförening, Villaägarna i Saltsjöbaden, Hyresgästföreningen och Nätverket för 
Fisksätras framtid. Detta förslag har de båda arkitekterna också presenterat för kommunens 
politiker vid flera tillfällen. Föreningarna och arkitekterna har aldrig fått svar på denna 
hemställan trots upprepade påminnelser.” 
 
Esa Örmä lät anteckna följande till protokollet för Sverigedemokraterna. 
”Sverigedemokraterna välkomnar politikerinitiativet Framgång Fisksätra, inte minst 
eftersom Sverigedemokraterna känner igen flera av sina egna förslag ur det förgångna som 
nu kommit till heders. 
Det är välkommet med kameror och kommunvakter, liksom med nolltolerans mot droger. 
Kommunen bör dock även försöka få säkerhetsstrukturen i Fisksätra förstärkt med en egen 
polisstation i området, som bör vara bemannad under så stor del av dygnet som möjligt. 
Oljudslarm, ett irritationsmoment för personer upp till cirka 25 år med förmåga att höra 
högfrekventa ljud och som oönskat står och hänger på platser som centrumentrén och vid 
bankomaten, bör också övervägas. 
Det behövs som man kan förstå en hel del ökad repression i Fisksätra för att stävja framför 
allt de rent katastrofala delarna av Fisksätra centrums utveckling, med rån och 
dödsskjutningar som exempel. Annat som behövs kan mera ta sig formen av kontroll och 
uppmärksamhet. Hembesök är mycket bra för att fånga upp problem tvärs över hela 
spektret, om möjligt i konstruktiv anda med vuxenutbildning och olika kommunala 
arbetsmarknadsåtgärder med i paketet. 
Samman med Stena Fastigheter behöver kommunen också arbeta proaktivt med att få bort 
överuthyrning och uthyrning som står i motsats till Hyreslagen och därför bidrar till att 
skapa ett osäkrare och otryggare Fisksätra Centrum. Tillika behöver det bli regel att de som 
är livsstilskriminella eller yrkeskriminella, och som därigenom per definition missbrukar sitt 
hyreskontrakt för kriminella syften, bör avhändas sina hyreskontrakt till förmån för 
skötsamma medborgare som behöver lägenhet och bidrar till ett bättre Fisksätra. Också 
detta bör vara ett gemensamt projekt mellan kommunen och Stena. 
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Sociala projekt och aktivitetsprojekt är också bra idéer för att höja livskvaliteten i Fisksätra. 
Folkets Hus behöver mer resurser, för att inte bara ha råd att ha personal på plats utan 
också för att ha råd att genomföra större aktiviteter under ledning av Folkets Hus-personal. 
Inskolning i svensk föreningsverksamhet och föreningsdemokrati, i regi av Folkets Hus 
eller andra med den kompetensen, är troligtvis ett mycket bra medel mot tendenser till 
extremism eller antisociala beteenden. Även Öppna förskolan är värd ett större anslag för 
att vara ett ännu större stöd och en ännu bättre mötesplats för föräldrar med små barn. 
Också här bör det förmedlas all kunskap som går om det svenska samhället, hur det 
fungerar, hur saker är tänkta att vara, vilka krav som ställs och vilka möjligheter som finns. 
Det är en dålig idé att geografiskt diskriminera andra Nackaungdomar till förmån för 
Fisksätraungdomar när det gäller kommunala sommarjobb. Det är helt enkelt en orättvisa, 
som knappast heller är lagligt tillåten med hänsyn till den kommunala 
likställighetsprincipen. 
Däremot är det en utmärkt idé att koppla ihop sommarskola, och hjälp att återhämta 
kunskaper och skapa studieresultat, med ökad möjlighet till kommunalt sommarjobb. Det 
är att belöna en ansträngning från personer som antagligen bättre än andra behöver få 
känna att ansträngningar kan belönas. 
Fisksätra kan mycket bättre, och behöver bli mycket bättre. Bra politik kan vara en bra 
hjälp på vägen, och Fisksätra är inte dömt att alltid vara ett utsatt område.” 
 
- - - - - 
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§ 183 KFKS 2021/164 

Motion – Anpassa byggandet i Björknäs till befintlig 
karaktär 
Motion den 1 februari 2021 av Christina Ståldal m.fl. (NL) 

Beslut 
Kommunfullmäktige noterar att kommunstyrelsen har antagit en inriktning för 
utvecklingen av Björknäs som syftar till att bevara Björknäs karaktär av lummig och 
småskalig trädgårdsstad i samspel med natur och hav och att utvecklingen ska ske i dialog 
med Björknäsborna. Därmed är stora delar av motionens intentioner tillgodosedda och kan 
med detta anses bifallen. 

Ärendet 
Motionärerna anser att den starka kritiken mot tidigare samrådsförslag för detaljplanen för 
Björknäs-Värmdövägen behöver tas på allvar. Motionärerna menar också att karaktären i 
området behöver värnas om och nya bebyggelseinslag borde förhålla sig till detta men 
utesluter inte ny bebyggelse. De anser dock att exploateringen av Björknäs borde göras 
mindre massiv och i en annan skala. Vidare anser motionärerna att vägplaneringen för den 
gällande bebyggelseplanen upplevs som otillfredsställande och är en fara för bland annat 
barn. Slutligen menar de att många boende funderar på att flytta som en följd av att 
karaktären kraftigt kan komma att förändras. 
 
Det pågår ett planarbete inom Björknäs-Värmdövägen, och ett första samråd kring 
detaljplanen genomfördes under sommaren 2020. Under hösten 2021 har planenheten 
utarbetat ett nytt samrådsförslag för detaljplanen för Björknäs-Värmdövägen, som innebär 
att förslaget till stora delar överensstämmer med den inriktning som motionären 
efterfrågar. 
 
Under 2021 har enheten för strategisk stadsutveckling arbetat med att ta fram en 
nulägesbeskrivning för Björknäs. Utifrån nuläget har ett förslag till fortsatt arbete för att 
tydliggöra inriktning för Björknäs till år 2050 i form av en områdesplan arbetats fram. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsen den 4 april 2022 § 101 
Tjänsteskrivelse från enheten för strategisk stadsutveckling daterad den 16 februari 2022 
Bilaga 1 Motion anpassa byggandet i Björknäs till befintlig karaktär 
Bilaga 2 Protokollsutdrag från miljö- och stadsbyggnadsnämnden den 26 januari 2022 
Bilaga 3 Tjänsteskrivelse från planenheten, daterad den 10 januari 2022 
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Yrkanden 
Peter Zethraeus (M) yrkade, med instämmande av Martin Sääf (L), bifall till 
kommunstyrelsens förslag. 
 
Christina Ståldal (NL) yrkade bifall till motionen.  

Beslutsgång 
Ordföranden ställde kommunstyrelsens förslag mot Christina Ståldals förslag och fann att 
kommunfullmäktige hade beslutat i enlighet med kommunstyrelsens förslag. 

Protokollsanteckningar 
Helena Westerling lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna. 
”I miljö- och stadsbyggnadsnämnden har vi från Socialdemokraterna påtalat vikten av att 
utbyggnaden och utvecklingen av Björknäs måste ske med ett helhetsperspektiv, istället för 
de enskilda och mindre detaljplaner som föreslagits. 
Några av de frågor som vi vill att man ska titta på är var man kan bygga, hur mycket kan 
man bygga, anpassning och gestaltning till befintlig bebyggelse, placering av 
välfärdsfastigheter (skolor, förskolor, vårdcentral, omsorg mm), kommunikationer (bilar, 
cyklar, gående, kollektivtrafik) och grönstrukturen. Vi har varit kritiska till att man inte tagit 
med dessa viktiga aspekter som påverkar hela området tidigare. Vi ser det därför som 
positivt att enheten för strategisk stadsutveckling påbörjat ett arbete med att fram en 
långsiktig områdesplan. 
Glädjande framkom också under debatten att boende i Björknäs, får vara delaktiga och 
involverade i arbetet. De behöver få komma till tals och få möjlighet att vara med och 
påverka sitt närområde.” 
 
Christina Ståldal lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan. 
”Det har under flera år tillkommit en hel del ny bebyggelse i Björknäs som inte 
harmonierar väl med befintlig bebyggelse eller områdets karaktär. Nackalistan vill att hela 
Nacka ska leva. Då krävs också att hela Nacka får den omsorg om karaktär och goda 
planering som Nacka förtjänar, även Björknäs. Det måste bli slut på låga krav på estetisk 
utformning som hittills har präglat exploateringar i Björknäs. Grönska måste få ta plats och 
inte bara nya stora asfaltsbeläggningar. Kommunen måste ha egna visioner och planering i 
nära samverkan med invånarna för hur Björknäs ska exploateras. Det har alltför länge varit 
byggföretagen som har styrt utformningen här och kommunen har kommit efter och gjort 
justeringar. Utveckling av ett område som Björknäs sker inte bara genom att bygga en 
mängd hus utan också genom sparande av värdefulla grönområden – utveckling för både 
klimat och människor. Den förändrade inställningen från alliansens sida till den segslitna 
Björknäsexploateringen välkomnas av Nackalistan. Vi hoppas att nytänkandet också håller 
efter valet och att byggande av höga och stora hus intill låga villor får ett slut. Attraktiva 
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aktivitetsytor, förbättring av trafikflöden och -säkerhet behövs liksom säkra skolvägar för 
barn behöver hanteras och planeras för att skapa ett levande Björknäs som del av Nacka.” 
 
Esa Örmä lät anteckna följande till protokollet för Sverigedemokraterna. 
”En del av uppdraget med att hjälpa Nacka att förbli mellan storstad och skärgård, på sidan 
av arbetet med att sänka byggtakten, är att se till att det byggande som ändå måste ske kan 
ansluta till den arkitektoniska karaktär som redan finns. Nacka hade en period av intensivt 
byggande i början av 1900-talet. Områdena Storängen och Lillängen är exempel på detta. 
Enligt Sverigedemokraterna och många andra blev detta lyckade byggnationer med 
harmoni och proportion. Vi har också försvarat bland annat dessa områden mot 
utbyggnader som skulle ha gett oönskade förändringar i deras karaktär. 
Björknäs är till stor del utbyggt i senare tid, men ändå i en småstadsstil som måste bevaras 
även i samband med exploatering som sker just nu eller inom kort. Det har att göra med 
respekt för det som har varit, att det som har varit måste få sätta spår också i det som 
kommer, och att alla som bor i eller arbetar i Björknäs måste få känna att det finns 
kontinuitet i utvecklingen av platsen där de bor och verkar.” 
 
Lisskulla Zayane lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet. 
”Miljöpartiet tycker det är bra att det nu kommer att tas fram en mer övergripande plan för 
Björknäsområdet. Det mesta av den ad hoc-planering som tillämpats hitintills har mer 
skadat än tillfört något bra för området. Vi tror att dagens inriktningsbeslut om en 
områdesplan tillsammans med tillägget om att Björknäsområdets kvaliteter ska bevaras, att 
utvecklingen ska utgå från dessa, och att det tydliggörs att inriktningsbeslutet mer ska ge en 
översiktlig målbild utan att gå in för mycket i detalj, underlättar det för en god 
medborgardialog som kan landa i en riktigt bra utvecklingen av området. Det stora 
engagemang och all den lokalkunskap som finns bland Björknäsborna, ger om det tas 
tillvara på ett bra sätt ett värdefullt underlag för att nå fram till en gemensam målbild för 
områdets utveckling.” 
 
Rolf Wasteson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet. 
”När detaljplanen för området längs Värmdövägen från Björknäs och österut behandlades i 
Miljö- och stadsbyggnadsnämnden hösten 2021 så yrkade vi avslag på den aktuella planen. 
Vi ville istället ta ett större grepp på planeringen i området. Den då föreslagna planen var i 
huvudsak några små frimärksplaner som samlats i ett dokument utan att ha en samlad 
bedömning av vad som vore rimligt att bygga, och hur, i området.  
Vi krävde då just att man tar ett samlat tag och gör ett planprogram för hela området och 
då också tar med en del av de idéer som framförs i motionen. Det är den samlade bilden av 
vad kommunen vill göra med området och vad de som bor i kommundelen har för 
synpunkter som ska ligga till grund. Inte, som i den plan som då togs fram för området, vad 
de tilltänkta exploatörerna ville göra. 
Nu har en områdesplan tagits fram, den behandlades i Kommunstyrelsen för några veckor 
sedan. Det motsvarar ungefär den andra att-satsen i motionen. Det är utmärkt att en sådan 
plan tagits fram men den borde behandlas på samma sätt som gjorts i andra sammanhang, 
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som en fördjupad översiktsplan eller som ett planprogram för området. Då skulle den 
också denna översiktliga plan gå på samråd så synpunkter från berörda och annan 
allmänhet kan arbetas in i planen.” 
 
- - - - - 
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§ 184 KFKS 2021/1054 

Motion – Byggandet i Nacka med innovativ miljöteknik i 
enlighet med nya bosättningsmönster 
Motion den 18 oktober 2021 av Christina Ståldal och Mikael Carlsson (NL) 

Beslut 
Kommunfullmäktige noterar att det redan pågår ett arbete som uppfyller intentionerna 
bakom förslagen i motionen. Motionen är i och med pågående arbete färdigbehandlad. 

Ärendet 
I motion den 18 oktober 2021 föreslås att en innehållsmässig omarbetning av programmet 
för ”Nacka bygger stad” i relation till nya rön, marknadsekonomi och klimatanpassning 
görs. Det föreslås även att en samlad plan för hur Björknäsområdet ska bebyggas, med 
hänsyn till befintlig bebyggelsekaraktär och invånarnas synpunkter utarbetas. 
 
Kommunstyrelsen fattade ett beslut om en justerad genomförandeplan för 
stadsutvecklingen på västra Sicklaön i mars 2020. Genomförandeplanen kommer 
kontinuerligt att behöva justeras och modifieras, allteftersom omvärlden och 
förutsättningarna för de ingående stadsbyggnadsprojekten förändras. Kommunens strategi 
för miljö- och klimatambitioner i stadsutvecklingen i Nacka antogs 2019 av 
kommunfullmäktige. Strategin samlar kommunens ambition när det gäller miljö- och 
klimatarbete i stadsutvecklingen i sex strategiska inriktningar, varav en inriktning är 
Anpassning till framtida klimat. Av strategin framgår bland annat att Nackas ambition är att 
anpassning till framtida klimat sker i all planering och genomförande. 
 
Under 2021 har enheten för strategisk stadsutveckling arbetat med att ta fram en 
nulägesbeskrivning för Björknäs. Utifrån nuläget har ett förslag till fortsatt arbete för att 
tydliggöra inriktning för Björknäs till år 2050 i form av en områdesplan arbetats fram. 
 
Bedömningen är därför att det redan idag pågår ett arbete i linje med intentionen i 
motionen. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsen den 4 april 2022 § 102 
Tjänsteskrivelse från enheten för strategisk stadsutveckling daterad den 17 februari 2022 
Bilaga 1 Motionen 

Yrkanden 
Johan Krogh (C) yrkade, med instämmande av Peter Zethraeus (M), bifall till 
kommunstyrelsens förslag. 
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Christina Ståldal (NL) yrkade bifall till motionen.  
 
Rolf Wasteson (V) yrkade bifall till att-sats 1 i motionen. 

Beslutsgång 
Att-sats 1 i motionen 
Ordföranden ställde kommunstyrelsens förslag mot Christina Ståldals förslag och fann att 
kommunfullmäktige hade beslutat i enlighet med kommunstyrelsens förslag. 
 
Att-sats 2 i motionen 
Ordföranden ställde kommunstyrelsens förslag mot Christina Ståldals förslag och fann att 
kommunfullmäktige hade beslutat i enlighet med kommunstyrelsens förslag. 

Protokollsanteckningar 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan. 
”Den andra att-satsen i motionen är glädjande nog på gång att genomföras. Till hur stor del 
får framtiden utvisa och Nackalistan hoppas att det utvecklingen fortsätter efter valet. I den 
första att-satsen i motionen återstår det en betydande del att göra. Nacka ligger under 60:e 
plats vad gäller klimatvänliga kommuner i landet och har mycket att förbättra för att klara 
av sin del av klimatproblemen. Det nu gamla programmet för Nacka bygger stad, 
Fundamenta, behöver uppdateras, klimatanpassas och konkretiseras så att det blir ett mer 
användbart och verksamt program att sätta i händerna på byggherrar än vad det nu är. 
Kommunen borde betona att Nacka vill ha både gröna miljöer och byggande av 
klimatvänliga bostadsområden. Husbyggande ger stora klimatbelastningar för miljön och 
Nacka borde ta ett större ansvar för att i snabbare takt minska på detta och inte passivt 
vänta på att marknaden ska fixa det. Vi vill också se att naturbana värden får större plats i 
Nacka. Att kommunen ligger i framkant för att skapa miljöer för mänskliga miljöer med 
luft, rymd och platser för idrott, kultur och social samvaro och med bostäder för alla 
invånare. Nu verkar det som att till exempel Ektorp centrum ska byggas utan att det har 
föregåtts av en dialog kring att ha solceller på kommande hus och det är tyvärr vanligt i 
Nackas stadsbyggande. Nacka byggs nu för 100 år framåt – då är det hög tid för 
kommunen att inse att klimatsatsningarna brådskar och måste ske nu.” 
 
Rolf Wasteson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet. 
”Motionens första krav, att ”göra en innehållsmässig omarbetning av programmet för 
”Nacka bygger stad” i relation till nya rön, marknadsekonomi och klimatanpassning” 
motsvarar i någon mån vad vi i Vänsterpartiet framfört i motioner, budget m.fl. 
sammanhang. När takten på byggandet i Nacka stad bromsats så har vi från Vänsterpartiet 
krävt att programmet för det byggandet omarbetas. Vi har krävt  
• att det dels ska utgå från att en stor andel, minst 50%, av alla bostäder som byggs ska 

vara i form av hyresbostäder 
• att den kommunala marken ska upplåtas till hyresbostäder till lågt pris och med tävling 

om lägsta inflyttningshyra 
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• att vi inte har något emot att ”bygga stad” men att det inte får innebära mörka gårdar 
och gator med biltrafik i bostadsområdet 

• att i och med att det bygg i så goda kollektivtrafik¬lägen så kan kraven på 
parkeringsplatser, parkeringsnormen, helt enkelt tas bort 
samt, inte minst  

• att byggnationen ska ske på ett klimat- och miljövänligt sätt – Nackas program för 
klimatambitioner i byggandet måste skärpas kraftigt 

Vi har sett flera exempel på planer som tagits fram för Nacka stad som inte uppfyller dessa 
krav, värsta av allt är så klart planen för Ryssbergen där exploatörer med kommunens goda 
minne, i varje fall alliansens och det förment gröna Centerpartiets, får förstöra ett unikt 
gammelskogsområde med synnerligen stora naturvärden på randen till Stockholms 
innerstad.” 
 
- - - - - 
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§ 185 KFKS 2021/1055 

Motion – Ungdomsbostadsrätter i Nacka 
Motion den 18 oktober 2021 av Sidney Holm och Lisskulla Zayane (MP) 

Beslut 
Kommunfullmäktige noterar att i det kommunala programmet för markanvändning 
framgår att kommunstyrelsen i det enskilda fallet ska avgöra om villkor om bland annat 
lägre boendekostnad eller sociala boenden ska finnas med i underlag vid markanvisningar. 
Det finns även vissa lösningar ute på bostadsmarknaden. Ett flertal bostadsutvecklare i 
Nacka erbjuder exempelvis unga personer att hyra en del av en bostad i syfte att över tid 
förvärva bostaden. Motionen är med detta färdigbehandlad. 

Ärendet 
Motionärerna vill att kommunen verkar för att skapa billigare bostadsrätter för ungdomar. 
Deras förslag innebär att del av bostadsrättsprojekt ska utgöras av bostäder, vikta för 
ungdomar, 18-30 år. Dessa bostäder ska enligt förslag kosta 1/5 av ordinarie pris. Vid 
andrahandsförsäljning ska föreningens stadgar reglera att vinst inte blir för hög. 
Bedömningen är att det finns vissa lösningar på bostadsmarknaden för att lösa problemet 
för unga att ta sig in på den ägda bostadsmarknaden. I det kommunala programmet för 
markanvändning framgår även att kommunstyrelsen i det enskilda fallet ska avgöra om 
villkor om bland annat lägre boendekostnad eller sociala boenden ska finnas med i underlag 
vid markanvisningar. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsen den 4 april 2022 § 103 
Tjänsteskrivelse från enheten för strategisk stadsutveckling daterad den 8 mars 2022 
Bilaga 1 Motionen 

Yrkanden 
Filip Wiljander (M) yrkade, med instämmande av Fredrik Holmqvist (V) och Mikael 
Carlsson (NL), bifall till kommunstyrelsens förslag. 
 
Sidney Holm (MP) yrkade bifall till motionen.  

Beslutsgång 
Ordföranden ställde kommunstyrelsens förslag mot Sidney Holms förslag och fann att 
kommunfullmäktige hade beslutat i enlighet med kommunstyrelsens förslag. 
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Protokollsanteckningar 
Ella Tegsten lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna. 
”Unga ska få flytta hemifrån, men sociala obligationer är inte rätt väg framåt. Unga ska 
dessutom kunna flytta utan att tvingas flytta från Nacka. Möjligheten att få en bostad och 
kunna flytta ut utan att ta lån är något som vi socialdemokrater tycker är en möjlighet som 
ska finnas. Antalet hyresrätter som byggs i Nacka är fortfarande alldeles för få. Vi anser att 
andelen hyresrätter i beståndet måste bli fler. Detta ökar både möjligheterna att flytta 
hemifrån för enskilda, men underlättar också för våra företag att få in den kompetens de 
behöver för att utvecklas framåt.” 
 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan. 
”Nackalistan ställer sig positiva till att noggrannare utreda förslagen i motionen. Vi tycker 
dock att det finns flera svårigheter och otydligheter i förslaget som noggrant måste belysas 
innan vi kan ta slutgiltig ställning till detta förslag.” 
 
Fredrik Holmqvist lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet. 
”Miljöpartiet sätter fingret på ett stort problem i Nackas bostadsförsörjning. Unga saknar 
möjligheter att flytta hemifrån. Det innebär att allt fler bor kvar hemma längre, och att de 
flyr kommunen för att bosätta sig någon annanstans. Det orsakar problem för Nackas unga 
vuxna, men också att Nackas företag har svårt att rekrytera arbetskraft. 
Vänsterpartiet har sedan Nackahem såldes ut motionerat många gånger om att återinrätta 
ett kommunalt bostadsbolag för att bygga hyresrätter som unga vuxna har råd att bo i. 
Nacka behöver ta sitt bostadsförsörjningsansvar och motverka den demografiska 
hängmattan i kommunen.  
Men vi tror inte att mixtra med marknaden genom obligationer och att reglera 
andrahandsförsäljning får avsedd effekt. Några problem med ungdomsbostadsrätter är att 
banker tenderar avråda till lån, att lägenhetsomsättningen är stor och fördyrande, samt att 
många kommer försöka runda åldersreglerna.” 
 
- - - - -  
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§ 186 KFKS 2020/945 

Motion – Utveckla strategin för ett drogfritt Nacka för 
unga 
Motion den 12 oktober 2020 av Khashayar Farmanbar m.fl. (S) 

Beslut 
Kommunfullmäktige noterar att det, genom befintliga insatser och projektet ”Tillsammans 
för ett drogfritt Nacka för unga”, redan pågår ett arbete som uppfyller intentionerna bakom 
förslagen i motionen. Motionen är med detta färdigbehandlad. 

Ärendet 
I motionen föreslås att kommunens samverkan mellan socialtjänst, skola, polis och 
föräldrar (SSPF) utökas till att även inkludera föreningslivet samt att kommunens 
uppsökande arbete stärks för att kunna stödja föräldrar i arbetet för ett drogfritt Nacka för 
unga.  
 
Motionen har av beretts av fritidsnämnden, utbildningsnämnden, arbets- och 
företagsnämnden samt socialnämnden. Utifrån utredningen av motionens förslag 
konstateras att det, genom befintliga insatser och projektet ”Tillsammans för ett drogfritt 
Nacka för unga”, redan pågår ett arbete som uppfyller intentionerna bakom förslagen i 
motionen. Projektet ”Tillsammans för ett drogfritt Nacka för unga” har tilldelats medel ur 
kommunens trygghetsfond, vilket syftar till att engagera föreningar och civilsamhället mer i 
arbetet kring stärkande skyddsfaktorer. Skolorna arbetar förebyggande och samarbetar med 
externa aktörer. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsen den 2 maj 2022, § 138 
Tjänsteskrivelse från juridik- och kanslistaben, daterad den 23 mars 2022 
Bilaga 1 Motionen  
Bilaga 2 Protokollsutdrag från socialnämnden den 22 februari 2022 § 8 
Bilaga 3 Protokollsutdrag från utbildningsnämnden den 24 februari 2022 § 8 
Bilaga 4 Protokollsutdrag från fritidsnämnden den 16 februari 2022 § 9 
Bilaga 5 Protokollsutdrag från arbets- och företagsnämnden den 23 mars 2022 § 15 

Yrkanden 
Anna-Karin Boréus (L) yrkade, med instämmande av Helene Skantze (M), bifall till 
kommunstyrelsens förslag. 
 
Maria Raner (S) yrkade, med instämmande av Tomas Ottosson (V) och Mikael Carlsson 
(NL), bifall till motionen.  
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Beslutsgång 
Ordföranden ställde kommunstyrelsens förslag mot Maria Raners förslag och fann att 
kommunfullmäktige hade beslutat i enlighet med kommunstyrelsens förslag. 

Reservationer 
Maria Raner reserverade sig mot beslutet för Socialdemokraterna. 

Protokollsanteckningar 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan. 
”Nackalistan stödjer motionen och tycker att det är viktigt att alla goda krafter kring barn 
och unga som riskerar att hamna i ett missbruk samverkar på ett bra sätt. Förlagen i 
motionen skulle enligt vår bedömning förbättra det arbete som redan idag görs. 
Nackalistan skulle också gärna vilja se en förstärkning av kommunens samverkan mellan 
socialtjänst, skola, polis och föräldrar (SPFF), en verksamhet som fungerar väldigt bra men 
som har ett stort tryck. Det vore olyckligt om de var tvungna att tacka nej till ungdomar.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet. 
”Vänsterpartiet ser att motionen lyfter viktiga frågor och att den har bra förslag för att 
minska narkotikaanvändning bland unga i Nacka. Det är dock bara ett av flera steg som 
borde tas för att svara mot problemets storlek och styrka.  
Ett steg till är att ge tydligare och mer styrande krav på nämndernas arbete och att det 
drogförebyggande arbetet följs upp bättre och gör insatser som ger positivt resultat.  
Det andra är att välja metoder för att minska narkotikabruk som har forskningsstöd för att 
lyckas.  
Det visar sig också i stockholmsenkäten att det finns minst ett till problem som är allvarligt 
och det är alkoholanvändningen, av gymnasieungdomarna årskurs två som inte kan handla 
ut på systemet själva, på goda grunder är den rapporterade mängden alkohol per år för 
pojkar 309 cl 100% alkohol, det motsvarar en helflaska sprit i månaden i genomsnitt för 
eleverna. Nolltoleransen har tuffa mål att kämpa mot. Mer än hälften av flickorna har varit 
berusade senaste månaden. Det här problemen är under radarn när fokuset är på 
narkotikaanvändning men jag menar att resultaten från stockholmsenkäten angående 
alkoholvanor är mycket allvarlig. Hög alkoholkonsumtion i låga åldrar är ett tecken på en 
begynnande beroendeutveckling. Därför ser jag mycket allvarligt på den höga 
alkoholanvändningen bland ungdomar. Här är det uppenbart att -Strategin ett drogfritt 
Nacka för unga, inte har gett tillräckligt resultat.” 
 
- - - - - 
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§ 187 KFKS 2021/1053 

Motion – Inrätta medborgarkontor i Nacka 
Motion den 18 oktober 2021 av Erik Svanfeldt m.fl. (S) 

Beslut 
Kommunfullmäktige avslår motionen då kommunens breda utbud av digital 
samhällsinformation på kommunens hemsida tillsammans med kommunens skyldighet att 
redan idag bistå med service, tillgänglighet och samverkan utifrån lagkrav medför att det 
inte finns ett behov av medborgarkontor utifrån förslaget i motionen. Motionen är med 
dessa noteringar färdigbehandlad.   

Ärendet 
I motionen föreslås att Nacka kommun inrättar medborgarkontor på några olika platser i 
Nacka utifrån en analys av var kontoren bedöms göra störst nytta och kan nås av många 
invånare.  
 
Av utredningen av motionen framgår att det finns olika sätt att erbjuda samhällsvägledning 
och information om kommunens verksamheter. Kommunen har utifrån kraven i 
förvaltningslagen skyldigheter att tillhandahålla service, samverkan och tillgänglighet utifrån 
kommunens ansvarsområden. Hur denna samhällsservice ska tillhandahållas beror till stor 
del på vilka behov den enskilde har. Utifrån att just variationen av behov skiljer sig åt 
mellan olika individer måste kommunen ha flera verktyg för att kunna erbjuda stöd till 
kunder. Kommunens breda utbud av digital samhällsinformation på kommunens hemsida 
tillsammans med kommunens skyldighet att redan idag bistå med service, tillgänglighet och 
samverkan utifrån lagkrav medför att motionen föreslås avslås. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsen den 2 maj 2022, § 139 
Tjänsteskrivelse från juridik- och kanslistaben, daterad den 22 mars 2022 
Bilaga 1  Motionen  
Bilaga 2 Protokollsutdrag (inklusive tjänsteskrivelse) från val- och demokratinämnden 

den 7 mars 2022. 
Bilaga 3 Protokollsutdrag (inklusive tjänsteskrivelse) från arbets- och 

företagsnämnden den 23 mars 2022. 

Yrkanden 
Anders Tiger (KD) yrkade, med instämmande av Mats Gerdau (M), bifall till 
kommunstyrelsens förslag. 
 
Gunnel Nyman Gräff (S) yrkade, med instämmande av Rolf Wasteson (V), Mikael Carlsson 
(NL) och Lisskulla Zayane (MP), bifall till motionen.  
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Beslutsgång 
Ordföranden ställde kommunstyrelsens förslag mot Gunnel Nyman Gräffs förslag och 
fann att kommunfullmäktige hade beslutat i enlighet med kommunstyrelsens förslag. 

Reservationer 
Gunnel Nyman Gräff reserverade sig mot beslutet för Socialdemokraterna. 

Protokollsanteckningar 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan. 
”Nackalistan stödjer motionen och tycker att det är viktigt att alla goda krafter kring barn 
och unga som riskerar att hamna i ett missbruk samverkar på ett bra sätt. Förlagen i 
motionen skulle enligt vår bedömning förbättra det arbete som redan idag görs. 
Nackalistan skulle också gärna vilja se en förstärkning av kommunens samverkan mellan 
socialtjänst, skola, polis och föräldrar (SPFF), en verksamhet som fungerar väldigt bra men 
som har ett stort tryck. Det vore olyckligt om de var tvungna att tacka nej till ungdomar.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet. 
”Vänsterpartiet är positiva till att inrätta medborgarkontor i kommunen, något som vi haft 
med i våra budgetförslag tidigare. Vi bedömer att behovet i Nacka är större än det som våra 
sex bibliotek idag erbjuder i form av informationshubbar. Myndigheter, kommunala 
verksamheter och även företag blir allt mer digitala och lokala kontor försvinner. Alla 
invånare behärskar inte det digitala och möjligheten till att få information och vägledning 
t.ex. kring Försäkringskassan och Arbetsförmedlingens begränsas.  
Verksamheterna i biblioteken är utmärkta även om det under åren varierat hur mycket stöd 
medborgarna verkligen kunnat få där- Ofta har det byggt på att enskilda medarbetare i ett 
bibliotek brunnit för att stötta besökarna. 
Ett tredje steg som behövs är att införa en elevvård som i sin storlek och inriktning 
motsvarar behoven hos eleverna.” 
 
- - - - - 
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§ 188 KFKS 2021/1056 

Motion – Upphandling av lokalproducerad solel 
Motion den 18 oktober 2021 av Sidney Holm och Lisskulla Zayane (MP) 

Beslut 
Kommunfullmäktige noterar: 

1. Att kommunens egna fastigheter som bedöms lämpliga för installation av solceller 
redan har beviljats investeringsmedel för detta. 

2. Att det räknas som ett tekniskt särkrav att kräva avtal med byggherrar om 
solcellsinvesteringar eller elköpsavtal via Power Purchase Agreements (PPA). Det 
är därmed inte möjligt att kräva sådana avtal i alla kommande markanvisningsavtal. 

 
Motionen är med detta färdigbehandlad. 

Ärendet 
I motionen yrkas att kommunen påbörjar upphandling av lokalproducerad solel på alla 
lämpliga egna fastigheter via Power Purchase Agreements (PPA) och att kommunen kräver 
avtal med byggherrar om solcellsinvesteringar eller elköpsavtal via PPA vid alla kommande 
markanvisningsavtal. 
 
Kommunstyrelsen beviljade under 2021 investeringsmedel för installation av solceller på 
utvalda egenägda byggnader. Det innebär att de egna fastigheter som kommunen bedömt 
lämpliga att installera solceller på redan har investering klar. Upphandling av 
lokalproducerad solel på dessa fastigheter via PPA bedöms därför inte aktuell i dagsläget. 
Att kräva att byggherrar tecknar elköpsavtal via PPA bör likställas med montering av 
solcellsanläggningar, vilket innebär att även teckning av ett elköpsavtal via PPA räknas som 
ett tekniskt särkrav. Det är därmed inte möjligt att kräva sådana avtal vid alla kommande 
markanvisningar. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsen den 2 maj 2022, § 140 
Tjänsteskrivelse från juridik- och kanslistaben daterad den 17 mars 2022 
Bilaga 1 Motion den 18 oktober 2021 av Sidney Holm och Lisskulla Zayane (MP) 
Bilaga 2 Protokollsutdrag kommunstyrelsens miljöutskott den 15 mars 2022, § 10 

Yrkanden 
Hans Peters (C) yrkade bifall till kommunstyrelsens förslag. 
 
Sidney Holm (MP) yrkade bifall till motionen.  
 
Fredrik Holmqvist (V) yrkade bifall till att-sats 2 i motionen. 
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Beslutsgång 
Att-sats 1 i motionen 
Ordföranden ställde kommunstyrelsens förslag mot Sidney Holms förslag och fann att 
kommunfullmäktige hade beslutat i enlighet med kommunstyrelsens förslag. 
 
Att-sats 2 i motionen 
Ordföranden ställde kommunstyrelsens förslag mot Sidney Holms förslag och fann att 
kommunfullmäktige hade beslutat i enlighet med kommunstyrelsens förslag. 

Reservationer 
Sidney Holm reserverade sig för Miljöpartiet och angav följande. 
”Miljöpartiet vill att kommunen aktivt arbetar för att det installeras solceller på alla 
kommunala fastigheter som har lämpliga sollägen. Idag är kommunens solcellsinvesteringar 
begränsade till 8 mkr per år, vilket är på tok för lite sett till de stora möjligheter som finns. 
Miljöpartiet ser inga svårigheter med att låna upp pengar till ekonomiskt lönsamma 
investeringar, eftersom det också innebär en ekonomisk vinst för skattebetalarna. 
Eftersom de styrande politikerna använder en investeringsmodell som baseras på ett äldre 
stelbent förvaltningstänk från förra sekelskiftet som definitivt inte har lönsamhet som 
ledstjärna, föreslår vi i vår motion att kommunen i stället för att investera själva, tecknar 
avtal om köp av solcellsel men låter andra privata marknadsaktörer stå för investeringarna i 
solcellsanläggningar på kommunens fastigheter. 
Inte minst det senaste årets utveckling av energipriserna på grund EU:s beroende av rysk 
fossilenergi, pekar på vikten av att fler hjälps åt att öka på den lokala energiproduktionen. 
Eftersom det europeiska elnätet är ihopkopplat så minskar varje kWh solel som produceras 
här i Nacka behovet av importerad rysk fossilenergi i samma utsträckning, och därmed 
också pengarna i Putins krigskassa. 
Miljöpartiet vill också att alla privata byggherrar sätter upp solceller när de bygger nytt i 
Nacka. Om detta skulle räknas som ett tekniskt särkrav går det att istället anta en policy om 
detta och föra in denna under en egen rubrik i alla markanvisnings- och exploateringsavtal. 
Miljöpartiet har framgångsrikt drivit på och fått igenom att grönytefaktorn ska finnas med 
som en egen rubrik i alla nya exploateringsavtal, på samma sätt som konsten att skapa stad. 
Grönytefaktorn är inget bindande krav men genom att lyfta upp och synliggöra den i 
diskussionen kring avtalen har den ändå kommit att användas av medvetna byggherrar.” 

Protokollsanteckningar 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan.  
”Eftersom det inte är solklart huruvida elköpsavtal via Power Purchase Agreements (PPA) 
är förenligt med Plan och Bygglagen (PBLs) bestämmelser kring särkrav, så kan inte 
Nackalistan yrka bifall till motionens förslag, även om vi ställer oss bakom ambitionen att 
öka produktionen av solel. Nackalistan har själva motionerat 2019 om att öka 
produktionen av solel i vår motion ”Bygg Nacka med solceller!”.” 
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Fredrik Holmqvist lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet. 
”Vänsterpartiet syftar till att bifalla attsats 2, framförallt första delen – att kommunen 
kräver avtal med byggherrar om solcellsinvesteringar i kommande markanvisningsavtal. Det 
är en självklar insats för att förbättra Nackas alltför negativa klimatpåverkan, som 
koldioxidbudgeten visar behöver Nackas innevånare, kommun och företag sänka sina 
utsläpp av koldioxid med 17% per år. Att i detta klimatnödläge visa på handlingskraft och 
vägledning från kommunen i klimatomställningsfrågor är nödvändigt.” 
 
- - - - - 
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§ 189 KFKS 2021/1250 

Motion – Utredning av solcellspark i Ramsmora 
Motion den 13 december 2021 av Esa Örmä och Stephan Andersson (SD) 

Beslut 
Kommunfullmäktige noterar att kommunen i dagsläget inte har rådighet över mark i 
Ramsmora. Det kan inte heller anses rymmas inom kommunens uppdrag att utreda 
förutsättningarna för en solcellspark på platsen. Motionen är därmed färdigbehandlad. 

Ärendet 
I en motion väckt den 13 december 2021 av Esa Örmä och Stephan Andersson (SD) 
föreslås att kommunen i samverkan med Boo församling utreder och undersöker vilka 
möjligheter som finns att etablera en solcellspark i Ramsmora. 
 
Kommunen är inte ägare till marken och har i dagsläget inte rådighet över aktuell mark. 
Därutöver bedöms det inte ligga i kommunens uppdrag att utreda förutsättningarna för en 
solcellspark. Motionen är därmed färdigbehandlad. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsen den 2 maj 2022, § 141 
Tjänsteskrivelse från enheten för fastighetsförvaltning samt juridik- och kanslistaben 
daterad den 29 mars 2022 
Bilaga 1 Motion den 13 december 2021 av Esa Örmä och Stephan Andersson (SD) 

Yrkanden 
Hans Peters (C) yrkade bifall till kommunstyrelsens förslag. 
 
Esa Örmä (SD) yrkade bifall till motionen.  

Beslutsgång 
Ordföranden ställde kommunstyrelsens förslag mot Esa Örmäs förslag och fann att 
kommunfullmäktige hade beslutat i enlighet med kommunstyrelsens förslag. 

Protokollsanteckningar 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan.  
”Nackalistan har tidigare motionerat om en satsning på och utbyggnad och av solceller på 
fastigheter som kommunen äger. Sent omsider börjar det nu att satsas på detta men 
fortfarande behöver takten öka så att vi når klimatmålen. Denna motion är tyvärr inte 
svaret på en ökad satsning på solceller. Att tänka sig att anlägga en solcellspark i det orörda 
ängsområdet Ramsmora anser inte vi är lämpligt. Enligt Naturskyddsföreningen i Nacka så 
har vi redan en förhållandevis liten andel naturlig ängsmark i grönområden och detta är ett 
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av dem. Därför behöver denna del av naturområdet i Ramsmora sparas för betande djur, 
en naturlig, rik ängsflora och för djurfaunan.” 
 
Esa Örmä lät anteckna följande till protokollet för Sverigedemokraterna.  
”Sverigedemokraterna vill gärna peka på de lyckliga sammanfallande omständigheter och 
goda utvecklingsmöjligheter som förenas i förslaget om utredning av solcellsparken i 
Ramsmora: kyrkan behöver och kan få avkastningsmöjligheter på sin egendom (stora 
behov av reparationer på kyrkobyggnaden föreligger), fossilberoendet i energisektorn kan 
minskas med en miljövänlig energianläggning nära befolkningscentra utan stort 
transportbehov, och finansiering finns såvitt känt i bankvärlden då investeringen relativt 
lätt kan räknas hem.” 
 
- - - - - 
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§ 190 KFKS 2022/482 

Motion – Klimatsmart upphandling 
Motion den 16 maj 2022 av Christina Ståldal m.fl. (NL) 

Beslut 
Kommunfullmäktige beslutar att motionen får väckas och remitterar den till 
kommunstyrelsen för beredning. 

Handlingar i ärendet 
Motion  
 
- - - - - 
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§ 191 KFKS 2022/483 

Motion – Krav vid byggnation av vägar 
Motion den 16 maj 2022 av Mikael Carlsson (NL) 

Beslut 
Kommunfullmäktige beslutar att motionen får väckas och remitterar den till 
kommunstyrelsen för beredning. 

Handlingar i ärendet 
Motion  
 
- - - - -  
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§ 192 KFKS 2022/485 

Interpellation – Stöd till Boo Folkets hus 
Interpellation den 16 maj 2022 av Mikael Carlsson (NL) till kommunstyrelsens ordförande Mats 
Gerdau (M) 

Beslut 
Fullmäktige beslutar medge att interpellationen får framställas samt att den besvaras vid 
nästkommande sammanträde. 

Handlingar i ärendet 
Interpellation  
 
- - - - - 
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